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رایگان شدن پوشش بیمه 
برای ۵ دهک پایین

وصول 250 هزار میلیارد 
ریالی معوقات ابر بدهکاران

افزایش قیمت برخی 
از خودروهای داخلی

kasbokarnews paper 
kasbokarnews 

سرمقاله

اشتغالزایی نیازمند 
سرمایه گذاری 

آمارهایی که از سوی دولت و 
برخی نهادهای مرتبط اعلام 
می شــود مورد ابهام دارد. 
اینکه نــرخ بیکاری کاهش 
یافته باید به شــواهد مراجعه کرده و با استناد به 
مشاغلی که ایجاد شده آمارها را اعلام کنیم. اینکه 
دولت معتقد است در کاهش نرخ بیکاری و افزایش 
مشارکت اقتصادی موفق عمل کرده، باید راستی 
آزمایی شود. اعلام شود این مشاغل در چه زمینه 
ای ایجاد شده است. هرچند اقدامات خوبی در دولت 
برای ایجاد اشتغال انجام شده و وضعیت اشتغالزایی 
از اوایل روی کار آمدن دولت سیزدهم بهتر شده، 

اما لازم است برای ...

  حمید حاج اســماعیلی، 
کارشناس اقتصادی 
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سهم نخبگان از اقتصاد کلان باید حداقل 
10 درصد افزایش یابد

بورسیه صنعتی 
و اشتغال نخبگا  ن 

نرخ بیکاری در تابستان امسال به 7.۹ درصد رسید

افزایش  نرخ  مشارکت  اقتصادی
صفحه3
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رشد  سهم  صنعت  از  صادرات  
  سازمان   توسعه   تجارت   اعلام   کرد

قائم مقــام بنیاد ملــی نخبگان گفت: بــا تلاش و 
پیگیری های مداوم در احکام برنامه هفتم توسعه، 
بندی گنجانده شــده که در پایان این برنامه سهم 
نخبگان از اقتصاد کلان باید حداقل ۱۰ درصد افزایش 
یافته باشد. به گزارش بنیاد ملی نخبگان، سید سلمان 
ســیدافقهی در برنامه »گفت وگوی ویژه خبری«، 
گفت: ســیزدهمین دوره همایش ملی نخبگان با 
هدف تمرکز روی گفتمان سازی جریان نخبگانی و 
اهمیت دادن حکومت و دولت به نخبگان برگزار شد. 
وی افزود: این همایش تلاش دارد فضا به گونه ای مهیا 
شود که مردم و دولت نسبت به موضوع نخبگان و 
اهمیت آن آگاه و حساس شوند. سید افقهی ادامه داد: 
شعار این همایش بر اساس آنچه در بنیاد ملی نخبگان 
بعد از سال ها تجربه و سعی و خطا و برنامه ریزی افراد 
صاحب نظر انجام شد، پیشرانی نخبگان در پیشرفت 
در نظر گرفته شد )نخبگان پیشران پیشرفت(. از نظر 
ما نخبه فردی اســت که در حل مسائل ویژه کشور 
اثرگذار باشد و این وجه تمایز نخبه با دیگران است. 
قائم مقام بنیاد ملی نخبگان اضافه کرد: این همایش با 
دعوت از نخبگان، راهکارهایی که برای بهبود وضعیت 
کشور در بخش های مختلف اقتصادی، اجتماعی، 
سیاسی، فرهنگی و علمی دارند را بر اساس فراخوانی 
که از طریق سامانه اطلاعاتی بنیاد ملی نخبگان داده 
شــد، دریافت کرد و حدود ۲۰۰۰ نفر برای شرکت 
در این همایش ثبت نام کردند. این افراد پیشتر در 
برنامه های بنیاد ملی نخبگان مشارکت داشتند و از 
سمت بنیاد ملی نخبگان نیز شناسایی شده بودند. وی 
با اشاره به اینکه پس از ثبت نام، ایده و نظرات این افراد 
در یک فرایند یک و نیم ماهه مورد بررسی قرار گرفت، 
تصریح کرد: محور این همایش دریافت پیشنهادات 
نخبگان برای افزایش اثربخشی آنان در حاکمیت بود 

و در نهایت از بین این افراد...

اجتماعی

بنا بر اعلام وزارت آموزش و پرورش در حال حاضر تنها 
حدود ۳۰ هزار مربی متخصص ورزش و تربیت و بدنی 
در مدارس کشور و آن هم فقط در دبیرستان ها مشغول 
تدریس هستند. درحال حاضر حدود ۳۰ هزار معلم 
متخصص تربیت بدنی در مقاطع متوسطه اول و دوم 
مشغول فعالیت هستند، در واقع سهم دانش آموزان 
ابتدایی از معلم متخصص تربیت بدنی بسیار ناچیز و 
اغلب مدارس ابتدایی، آموزگاران زنگ ورزش مدارس 

را بر عهده دارند.
پیش از این وزارت آموزش و پرورش اعلام کرده بود 
حدود هفت میلیون دانش آمــوز بدون معلم ورزش 
هستند که عمده این هفت میلیون دانش آموز در دوره 
ابتدایی قرار دارند و بنابراین می توان گفت در متوسطه 

اول و دوم چالش کمبود مربی ورزش جدی نیست.
آمارهای یاد شده در شرایطی است که به زعم صادق 
ســتاری فرد، معاون تربیت بدنی و سلامت وزارت 
آموزش و پرورش بیــش از ۴۰ درصد دانش آموزان 
در برخی استان ها با معضل چاقی و اضافه وزن روبرو 

هستند.
به طور کلی باید گفــت وزارت آمــوزش و پرورش 
در حال حاضر با کمبود حــدودا ۵۰ هزارتایی معلم 
ورزش در مدارس ابتدایی، متوسطه اول و متوسطه 
دوم مواجه  اســت و از این رو برای جبران این خلاء، 

آموزگاران ابتدایی جور زنگ ورزش دانش آموزان اول 
تا ششم ابتدایی را می کشند. البته طبق اعلام آموزش و 
پرورش، آموزگاران ابتدایی برای برگزاری زنگ ورزش 
آموزش می بینند و اینگونه نیست که معلم بدون هیچ 

پیش فرض ورزشی در کلاس ورزش حاضر شود.
در همین راســتا حســین بابویی، مدیــرکل دفتر 
تربیت بدنــی و فعالیت هــای ورزشــی وزارت 
آموزش وپرورش در برنامــه ای رادیویی اظهار کرده 
است: ما در حوزه تربیت  بدنی آموزش  و پرورش ۲۸ 
هزار و ۵۰۰ نفر معلم متخصــص تربیت بدنی داریم 
که در مقاطع متوسطه اول و دوم فعالیت دارند و در 
مقطع ابتدایی هم آموزگاران پایه، درس تربیت بدنی 
را حمایت می کننــد. وی از کمبــود ۱۵ هزار معلم 
تربیت بدنی متخصص خبرداد و افزود: با وجود کمبود 
و نیازی که در این حوزه وجــود دارد اما همکاران با 
پیگیری و تلاش مضاعف و همکاری مدیران مدارس، 
عمده مشــکلات را برطرف می کنند، البته کمبود 
همچنان احساس می شود. مدیرکل دفتر تربیت بدنی 
و فعالیت های ورزشی وزارت آموزش وپرورش با بیان 
اینکه اعتبارات آموزش وپرورش در سال جاری و سال 
گذشته رشد بسیار خوبی داشته گفت: امیدواریم این 
کمبودها را خیلی زود جبران و به وضعیت مناســب 

دست پیدا کنیم.

معاون گردشــگری وزارت میــراث فرهنگی، 
گردشگری و صنایع دستی گفت: تلاش می کنیم 
با تلفیــق و همگون کردن انواع گردشــگری با 
گردشــگری دفــاع مقــدس، بازدیدکنندگان 
اماکن تاریخی، فرهنگی و باســتانی در جنوب 
و جنوب غربی کشور با یادمان های دفاع مقدس 

و ارزش های معنوی آن مناطق هم آشنا شوند.
اگر چه جنگ از منظر قدرت و واژگان سیاســی 
تعاریف و تعابیر خاص خود را دارد، اما در ادبیات 
و فرهنگ معاصر ایران مفهومی به جز کشــتار، 
آوارگی و اسارت است، هشــت سالی )۱۳۶۷-

۱۳۵۹( که برای ما ایرانیان دوران دفاع مقدس 
محسوب می شــود و مفاهیمی مانند شهادت، 
جانبازی، مقاومت و آزادگان و گنجینه ای بزرگ 
از ارزش های والا و متعالــی را برای ما به عنوان 

میراث معنوی به یادگار گذاشته است.
در سه دهه اخیر اگر چه در بخش فرهنگ و هنر 
برای معرفی این ارزش ها، نمادها و یادمان های 
به ارث رسیده از دفاع مقدس، حوزه های سینما، 
تئاتر، کتاب، شعر و موســیقی فصل جدیدی را 
گشوده اند، اما آنچه بیشتر و موثرتر می تواند برای 
نسل جدید آموزنده باشد سفر و بازدید از مناطق 
دفاع مقدس آثار به جای مانده از آن دوران است 
که عموما مناطق غرب و جنوب غربی کشــور را 
شامل می شــود؛ البته اردوهای راهیان نور در 

قالب ســفر گروه های مختلف جامعه -بیشــتر 
دانش آموزان و دانشــجویان- بــه این موضوع 
پرداخته اســت، اما جاذبه معنوی این مناطق 
می تواند مسیر سایر تورهای گردشگری را هم به 
سمت این مناطق بگشاید. علی اصغر شالبافیان با 
بیان اینکه گردشگری راهیان نور و گردشگری 
دفاع مقدس در دو میز تخصصی جداگانه دنبال 
می شود، گفت: تلاش می کنیم با تولید محتوای 
مشترک و همگون کردن انواع دیگر گردشگری 
در غرب و جنوب غرب کشور با گردشگری دفاع 
مقدس، گردشگرانی که برای بازدید از مکان های 
تاریخی و فرهنگی و باســتانی به جنوب غرب 
کشــور می روند با یادمان های دفــاع مقدس و 

ارزش های معنوی آن مناطق هم آشنا شوند.
معــاون گردشــگری وزارت میــراث فرهنگی 
بر ضرورت توســعه و تکمیل زیرســاخت های 
گردشــگری مقاومت تاکید کرد و افزود: در این 
زمینه هماهنگی های بین بخشی در سطح ملی 
در وزارتخانه و در ســطح استانی در استان های 
مقصد هدف گردشــگری مقاومت انجام شــده 
اســت، مقرر شــد هزینه های زیرساخت های 
گردشگری مقاومت و برخی از یادمان ها در آن 
مناطق توسط اداره کل سرمایه گذاری معاونت 
گردشگری وزارت میراث فرهنگی، گردشگری 

و صنایع دستی تامین شود.

تهران- ایرنا- رئیس سازمان سینمایی کشور امروز 
)۲۵ مهرماه( در نشست مشترک با مدیرعامل بنیاد 
بین المللی فرهنگی امام رضا)ع( در شــهر مقدس 
مشهد بر لزوم تولیدمحوری جشنواره فرهنگی امام 
رضا)ع( تاکید کرد. محمد خزاعی در این نشست گفت: 
جشنواره امام رضا)ع( سالیان سال است که شروع و 
در ابعاد گسترده ای برگزار می شود و در برخی رشته 
ها، زمینه های تولیدی خوبی را مهیا کرد اما در حوزه 
تولید فیلم متاسفانه اتفاقات مهمی نیافتاده است. وی 
افزود: باید رویکرد و تمرکز را به سمت تولید آثار در 
این حوزه ببریم. چرا نباید تولیدات فاخر و ماندگاری 
در زمینه امام رضا )ع(نداشته باشیم؟ آیا مشکل منابع 

مالی است یا همت عالی؟
رئیس سازمان سینمایی با بیان اینکه جشنواره تئاتر 
رضوی را در گذشــته تفکر تولید نمایش و کتاب و 
اجراهای جدید آن را متمایز و جریان ساز کرده بود. 
خاطرنشان کرد: جشــنواره ها اساسا، بهانه ای برای 
رشد و رونق تولید در حوزه های عمومی و موضوعی 
هستند و ضروری اســت با کمک نهادهای مختلف 
تولیدات سینمایی در دستور کار قرار گیرد. وی اضافه 
کرد: معتقدم به جای برگزاری جشنواره ای صرف ، کار 
سینمایی را شروع کنیم و قطعا، اگر جرقه چنین کاری 
بخورد متوقف نمی شود. خزاعی با اشاره به لزوم جریان 

سازی سینمایی پیرامون امام رضا)ع( از مجرای تولید 
آثار عنوان کرد: باید جلسات مشورتی و هم اندیشی 
برای تولید فیلم در این زمینه به طورجدی پیگیری 
شود. این مطالبه میلیون ها انسان متدین و عاشق امام 
رضا )ع( است. آیا بعد از ۴۰ سال نباید کاری سترگ با 

موضوع امام رضا تولید شود؟
وی با تاکید در راستای برگزاری جشنواره امام رضا)ع( 
حرکت به سمت تولید یک مطالبه جدی است که باید 
محقق شود تصریح کرد: نگاه ما به این رویداد معنوی 
حمایتی است ولی معتقدم رویکرد، تمرکز و دغدغه 
ما باید تولید آثار دینی در کشور باشد و قطعا چیزی که 
از جشنواره ها باقی می ماند آثار تولید شده موضوعی 
است. رئیس سازمان سینمایی با بیان اینکه  وقتی همه 
ما مدیون امام هشتم )ع( هستیم این کوتاهی در حوزه 
فرهنگ نباید دیده شود. از همه دستگاه های ذیربط اعم 
از سازمان سینمایی، آستان قدس رضوی، حوزه هنری، 
سازمان حج و زیارت، سازمان اوقاف، شهرداری ها و غیره 
باید دست به دست هم بدهیم و فعالیت را در زمینه تولید 
آثار ماندگار رضوی آغاز کنیم. وی با تمجید از اقدامات 
بنیاد فرهنگی امام رضا)ع( در زمینه ترویج ارزش های 
معنوی امام هشتم اضافه کرد: باید این رویکرد تقویت 
شود و امروز در کشورهای مختلف احتیاج به محصولات 

فرهنگی در این حوزه دارند.

روســای جمعیت هلال احمر ایران و مصــر، درباره 
ارســال محموله بشردوستانه به فلســطین، اولویت 
کمک ها، راه های ارسال و همچنین آمادگی هلال احمر 
ایران برای برپایی بیمارســتان صحرایی در نزدیکی 
مرز غزه در مصــر گفت وگو و تبادل نظــر کردند. به 
گزارش ایســنا، پیرحســین کولیوند در گفت وگوی 
ویدئوکنفرانسی با رامی الناظر، رئیس جمعیت هلال 
احمر مصر ضمن قدردانی از تلاش هلال احمر مصر برای 
ارسال کمک های بشردوستانه به غزه، به پیگیری های 
هلال احمر ایران در این باره نیز اشــاره کرد و گفت: با 
رؤســای جمعیت های ملی اردن، سوریه، فلسطین، 
لبنان و همچنین با فدراســیون و کمیته بین المللی 
صلیب سرخ مکاتبه کردیم و به صورت تلفنی با همتایان 
خود در ارتباطیم تا راهی برای ارسال محموله و برپایی 

بیمارستان سیار در نزدیکی مرز غزه پیدا کنیم. 
رئیس جمعیت هلال احمر کشورمان در ادامه با بیان 
اینکه به محض اعلام آتش بس و باز شدن مرز رفح، تعداد 
زیادی از مجروحان برای مداوا به سمت مصر می آیند، 
اظهارکرد: از امروز باید برای برپایی بیمارســتان های 
تخصصی در نزدیک مرز برنامه ریزی کنیم و آماده باشیم. 
جمعیت هلال احمر ایران، هم تیم های امدادی و درمانی 
قوی و هم سازه های مناسب بیمارستان صحرایی دارد 

که می تواند در این زمینه خدمات مناسبی ارائه دهد.
کولیوند از همتای خود خواســت تا برای ارسال اقلام 

زیستی و امدادی از طریق هوایی و دریایی، هماهنگی های 
لازم از سوی هلال احمر مصر با وزارت امور خارجه این 
کشور و مشــخص کردن بندر مقصد و فرودگاه مدنظر 
انجام شــود. رئیس جمعیت هلال احمر در ادامه افزود: 
علیرغم اینکه اســرائیل اصرار دارد تا مردم غزه منطقه 
را تخلیه کنند، در بیانیه مشترک فدراسیون و کمیته 
بین المللی صلیب سرخ تاکید شده که »نیروهای امدادی 
داوطلب را از منطقه خارج نمی کنیم؛ چون کسی حق 
ندارد به نیروهای امدادی، درمانی، افراد بی گناه، کودکان 
و غیر نظامیان تعرض کند و آنها را به شهادت برساند؛ 
این نقض آشکار حقوق بشردوستانه است.«، بنابراین 
پیشــنهاد می کنم طی نامه ای که بــه امضای طرفین 
می رسد از سایر جمعیت های ملی درخواست شود که 
در کشورهای خود و در یک تاریخ و زمان مشخص برای 
حمایت از کادر درمان، امدادگران و همچنین حمایت از 
مردم مظلوم فلسطین گردهمایی داشته باشند. رئیس 
هلال احمر مصر ادامه داد: اگر مرز رفح برای چند ساعت 
باز شود، در این صورت اولویت با ارسال محموله غذا و دارو 
است اما اگر مرز باز نشود، با فاجعه انسانی در غزه مواجه 
می شویم. الناظر همچنبن در پاسخ به پیشنهاد رئیس 
هلال احمر کشــورمان درخصوص نحوه ارسال کمک 
های بشردوستانه گفت: ارسال محموله های بشردوستانه 
ابتدا از طریق هوایی باشد چون ارسال محموله از مسیر 

دریایی زمان بر است.

رئیــس مجلــس شــورای اســلامی گفــت: 
صهیونیســت ها با جنایات دیشــب خود روی 
زشت و دست های خون آلود خود را به جهانیان 

نشان دادند.
محمدباقر قالیباف در آغاز جلسه علنی مجلس 
شورای اسلامی بیان کرد: دیشب در مقابل چشم 
مردم جهان نســل کشــی هولناکی علیه مردم 
مظلوم فلسطین به دست شیاطین صهیونیست 
رقم خورد. صهیونیســت ها روی زشت کودک 
کش خود و دســت های خون آلود خود را برای 
جهانیان آشکار کردند و نشان دادند حقوق بشر و 
نهادهای بین المللی در عصر ما به واژه هایی کاملا 

بی معنا و بی خاصیت تبدیل شده است.
رئیس مجلس شورای اسلامی در ادامه تصریح 

کرد: دیگر دوران بیانیه نویسی و اظهار تاسف های 
دروغین به پایان رسیده اســت و جهان منتظر 
اقدامات عملی است. ما مســلمانان برای مقابله 
با رژیم صهیونیســتی آماده فــداکاری و جهاد 
هستیم. ملت های مسلمان و عرب از دولت های 
خود انتظار دارند علاوه بر محکــوم کردن این 
 جنایات اقدامات عملــی را به صورت هماهنگ

 انجام دهند.
وی در ادامه تاکید کرد: صهیونیست ها با دستان 
خود در حال بازکردن درهای جهنم و لبریز کردن 
خشم تمام مسلمانان هستند. از همه جهان انتظار 
می رود بــرای پایان دادن به ایــن جنایات به پا 
خیزند. صهیونیست ها با این اقدام دودمان خود 

را به باد خواهند داد.

معاون اول رئیس جمهور با اشــاره به پتانسیل ها و 
ظرفیت های بالای همکاری بین ایــران و بلاروس، 
خاطرنشان کرد: ایران و بلاروس می توانند نیازهای 

متقابل خود را تامین کنند.
محمد مخبر معاون اول رئیس جمهور در نشســت 
خبری با نخست وزیر بلاروس روابط و مواضع دو کشور 
در نهادهای بین المللی و در قبال موضوعات و مسائل 
منطقه ای را مشترک و بسیار به هم نزدیک دانست و 
بر لزوم یافتن اشتراکات و راهکارهای دو جانبه برای 
تقویت مناســبات اقتصادی در شرایط تحریم های 

ظالمانه کشورهای غربی تاکید کرد.
وی افزود: جمهوری اسلامی ایران با وجود تحریم های 
ظالمانه پیشرفت های قابل توجه ای در بخش های 
مختلف داشته است و اگر تحریم ها نبود نمی توانستیم 

به این حجم از دستاوردها و خودکفایی برسیم.
معاون اول رئیس جمهور گفت: ما همیشه دنبال رفع 
تحریم ها بوده ایم اما کشور را نیز بدون توجه به تحریم 
ها اداره کردیم و جمهوری اسلامی ایران توانسته است 
به پیشرفت های بسیار خوبی در حوزه های علمی، 

تکنولوژیکی، صنعتی و نفت و گاز دست یابد.
مخبر با اشاره به پتانســیل ها و ظرفیت های بالای 
همکاری بین ایران و بلاروس، خاطرنشان کرد: ایران و 
بلاروس می توانند نیازهای متقابل خود را تامین کنند. 
وی همچنین به دیدار خود با رئیس جمهور بلاروس 
و گفت وگوهای مختلف در زمینه توسعه همکاری 
های اقتصادی و تجاری دو کشور اشاره و تاکید کرد: 
در خصوص جنایات رژیم صهیونیستی در غزه، بحث 
و تبادل نظر شد و طرفین بر پایان دادن به کشتار مردم 
مظلوم و بی گناه غزه و بازگشایی در مسیر امدادرسانی 
تاکید کردند. معاون اول رئیس جمهور با بیان اینکه در 
دیدارهای دو جانبه و هیات های عالی رتبه دو کشور 
در خصوص پیگیری تفاهمات و اسناد همکاری امضا 
شده بین دو کشور بحث و تبادل نظر شد، ادامه داد: 
سفر رئیس جمهور بلاروس نقطه عطفی در روابط سی 

ساله دو کشور بود.
مخبر با قدردانی از نخست وزیر بلاروس برای تاکید بر 
اجرای هرچه سریعتر تفاهمات دو کشور افزود: فعال تر 
شدن بخش خصوصی دو کشور از تصمیمات مهم این 
سفر بود که در این راستا مباحث تهاتر کالا، استفاده 
از ارزهای ملی دو کشور و توسعه روابط برای تسهیل 

تردد اتباع دو کشور در دستور کار قرار گرفته است.
وی افزود: با توجه بــه موافقتنامه تجارت ترجیحی 
ایران با اتحادیه اقتصادی اوراسیا و توافقات انجام شده 
برای امضای موافقتنامه تجارت آزاد با این اتحادیه و با 
توجه به عضویت بلاروس در این اتحادیه، بر استفاده 
از ظرفیت این اســناد برای توســعه همکاری های 

اقتصادی و تجاری تاکید شد.
معاون اول رئیس جمهور با اشاره به اینکه طی دو سال 
گذشته اسناد مهمی همچون نقشه راه جامع همکاری 
های دو جانبه و تفاهم نامه تهاتر کالا با کشور بلاروس 
به امضا رسیده است، ادامه داد: در خصوص همکاری 
مشترک شرکت های بلاروسی با شرکت های ایرانی 
در بخش های مختلف اقتصادی، تجاری، صنعتی، 
انرژی، کشاورزی و خدمات فنی و مهندسی تصمیمات 
بسیار خوبی اتخاذ شد. نخست وزیر بلاروس نیز در این 
نشست خبری به سی سالگی روابط دو کشور اشاره 
کرد و گفت: جمهوری اسلامی ایران به عنوان کشوری 
با اقتصاد قوی، پیشرو و دارای ظرفیت ها و منابع غنی 
با وجود تحریم ها راه موفقی برای توسعه اقتصادی 
بویژه در حوزه فناوری های پیشرفته طی کرده است.

وی تاکید کرد: بلاروس هم صنعت پیشرفته ای بویژه 
در حوزه کشاورزی دارد و آماده انتقال این فناوری به 
ایران هستیم که این گسترش و تقویت روابط می تواند 
استقلال اقتصادی دو کشور را تضمین کند.گلاوچنکو 
با بیان اینکه همکاری های ایــران و بلاروس در دو 
سال گذشته در سطوح مختلف افزایش قابل توجهی 
داشته است که گردش کالا بین دو کشور در یک سال 

گذشته سه برابر شده است.

صهیونیست ها دودمان خود را به باد خواهند دادوجود حدود 3۰ هزار مربی ورزش در دبیرستان ها

ظرفیت های بالای همکاری بین ایران و بلاروس

سياسیفرهنگی 

یادمان های دفاع مقدس در تورهای گردشگری 

تولید فیلم شاخص پیرامون امام رضا)ع( مطالبه شیعیان است
رایزنی هلال احمر ایران و مصر برای کمک به غزه



اقتصاد2
ایران

شورای رقابت مجوز داد
افزایش قیمت برخی محصولات 

ایران خودرو 
شورای رقابت در حالی قیمت هشت خودروی 
شرکت ایران خودرو را با افزایش بین ۸۰ تا ۱۷۰ 
میلیون تومانی مصوب کــرد که این خودروها 
بدون تغییر مشهودی و به بهانه آپشن جدید و 

برچسب ارتقا یافته است.
شورای رقابت در جلسه ششصد و یازده )۶۱۱(

به استناد ماده ۳-۱ دستورالعمل تنظیم بازار 
خودروهای سواری مصوب جلسه ۵۴۳ مورخ 
۱۱ بهمن ۱۴۰۱ پس از بررسی کارگروه خودرو 
شورای رقابت، قیمت هشت خودروی شرکت 
ایران خودرو محاسباتی توسط سازمان حمایت 
مصرف کنندگان و تولیدکنندگان که طی نامه 
شماره ۳۷۰/۰۱/۱۷۳۸/م مورخ دوم مهر ۱۴۰2 
اعلام شده بود، با لحاظ 2.۵ درصد سود به شرح 

ذیل با اکثریت آراء تصویب کرد.
خودروی دنا پلاس دســتی با موتور EF۷P با 
گیربکس MT۶ با قیمت ۴۶۸ میلیون تومان، 
دنا پلاس توربو اتوماتیک آپشنال با ۵۸۹ میلیون 
تومان، سورن پلاس با موتور PYXU با قیمت 
۳۸۹ میلیون تومان، پژو 2۰۷ دســتی سقف 
شیشــه ای ارتقا یافته با قیمت ۴2۳ میلیون 
تومان، پژو 2۰۷ اتوماتیک سقف شیشه ای ارتقا 
یافته با قیمت ۵۱2 میلیون تومان، رانا پلاس 
ارتقا یافته با قیمت ۳۸2 میلیــون تومان، تارا 
دستی P۱V با گیربکس ۶MT با قیمت ۴۹۳ 
میلیون تومان و تارا اتوماتیــک V۴LX نیز با 

قیمت ۵۸۰ میلیون تومانی مصوب شده است.
ضمن اینکه این قیمت های مصوب اســت و 
تا رسیدن به دســت مصرف کننده درصدی از 
مالیات و هزینه های جانبی نیــز به آن افزوده 

می شود.
پیش از ایــن شــورای رقابت طبــق مصوبه 
۱۶خــرداد، بــا در نظــر گرفتــن افــزودن 
استانداردهای اجباری و اختیاری، قیمت 2۸ 
محصول ایران خودرو را نســبت به قیمت های 

مصوب فروردین ماه تغییر داده بود.
از ابتدای تیر ماه قیمت هــای جدید مبنا قرار 
گرفته بود، اکنون این قیمت ها در مقایســه با 
قیمت های تیرماه با افزایش حدود ۸۰ تا ۱۷۰ 
میلیون تومانی به بهانه آپشن های جدید افزایش 

قیمت دارد.
برپایه این گزارش، دنا پلاس حدود ۸۰ میلیون 
تومان، سورن حدود ۱۰۰ میلیون تومان، پژو 
2۰۷ حدود ۸۰ میلیون تومان، رانا پلاس حدود 
۹۰ میلیون تومان، تارا با دنده دستی حدود ۱۶۰ 
میلیون تومان و تارا اتوماتیک نیز نزدیک به ۱۷۰ 

میلیون تومان گران شدند.
خودورسازان هر ســه ماه یک بار با استفاده از 
شگرد جدید و به بهانه اضافه کردن آپشن های 
جدید و پس و پیش کردن پسوندهای جدید، 
به دنبــال افزایش قیمت ها در بازار هســتند. 
آپشن هایی که نه تنها کارایی ندارند بلکه از نظر 
مشتریان بهانه ای برای افزایش چندین میلیون 
تومانی بــرای فروش خودروهــا با قیمت های 

بالاست.

تخصیــص 156 میلیون دلار 
برای واردات شیر خشک

بانک مرکزی از ابتدای ســال تــا 2۵ مهرماه 
بنابر ثبت ســفارش ها و اعلام اولویت ها و نظر 
دستگاه سازمان غذا و دارو، فقط برای واردات 
شیرخشک، ماده اولیه و مکمل ها با ارز ترجیحی، 
مجموعــا ۱۵۶ میلیــون دلار تخصیص داده 
 که ۱۰۶ میلیــون دلار آن تامیــن و پرداخت 

شده است.
به گــزارش روابــط عمومی بانــک مرکزی، 
بانک مرکزی از ابتدای ســال تــا 2۵ مهرماه 
بنابر ثبت ســفارش ها و اعلام اولویت ها و نظر 
دستگاه سازمان غذا و دارو، فقط برای واردات 
شیرخشک، ماده اولیه و مکمل ها با ارز ترجیحی، 
مجموعا ۱۵۶ میلیون دلار تخصیص داده که 
۱۰۶ میلیون دلار آن تامین و پرداخت شــده 
است. روز گذشته سازمان غذا و دارو برای واردات 
شیرخشک، ماده اولیه و مکمل ها با اولویت به 
میزان ۱2 میلیــون دلار در قالب ارز ترجیحی 
ثبت سفارش کرد که بانک مرکزی هم بلافاصله 
ارز آن را تامین و طی چند روز آینده پرداخت 

خواهد کرد.
بر این اساس، وزارت بهداشت و سازمان غذا و 
دارو تاکنون هر ثبت سفارشــی را که در حوزه 
دارو و شیرخشک، با اولویت ارسال کرده  است، 
بانک مرکزی ارز آن را بلافاصله تخصیص داده و 

تامین کرده است.

خبر

قانون مالیــات بر خانه های 
خالی با تکمیــل اطلاعات 
سامانه ملی املاک و اسکان 
اثر گذار شده و تاکنون ۱۸۳ 
هزار مســکن خالی به بازار 
عرضه شده است.             به گزارش فارس، بر اساس اطلاعات 
دفتر اقتصاد مسکن وزارت راه و شهرسازی تاکنون 
۴۰۰ میلیــون رکورد اطلاعاتی شــامل منابع خود 
اظهاری ســامانه ملی املاک و اسکان، طرح نهضت 
ملی مسکن، طرح ودیعه مسکن، طرح مسکن مهر، 
طرح اقدام ملی مسکن، بیمه نامه تامین اجتماعی، 
معاملات رسمی حســاب های بانکی برای اشخاص 
حقیقی، حساب بانکی اشخاص حقوقی، گواهی پایان 
کار شهرداری تهران، معاملات دارای کد رهگیری و 
شناسه قبض برق مورد جمع آوری، تحلیل و استفاده 
قرار گرفته تا اطلاعات ســامانه ملی املاک و اسکان 
کشور تکمیل شود. بر این اساس تاکنون ۶.۵ میلیون 
سرپرســت خانوار به ســامانه مراجعه کردند و ۴.2 
مالکیت در سامانه ملی املاک و اسکان خود اظهاری 
شده اســت. تعداد کل کدپســتی های مسکونی با 
مالکیت مشخص نیز از ۱۳.۵ میلیون کد پستی فراتر 
رفته و ۴.۵ میلیون اقامت نیز خوداظهاری شده است.

رشــد 5 برابری مراجعه به سامانه ملی 
املاک و اسکان

در همین راســتا ابوالفضل نوروزی سرپرست دفتر 

مسکن وزارت راه و شهرســازی به خبرنگار فارس 
گفت: تعداد مراجعه کنندگان به سامانه ملی املاک 
و اسکان در یک ماه گذشته یک میلیون نفر افزایش 
داشته و تعداد خوداظهاری اقامت از متوسط روزانه 

۵ هزار مورد به 2۵ هزار مورد رسیده است.
یکی از مهم ترین دلایل رشــد مراجعه به ســامانه 
ملی املاک و اسکان اتصال خدمات وزارت آموزش 
و پرورش به سامانه ملی املاک و اسکان است و بر 
اساس آمار تاکنون ۸ میلیون استعلام محل سکونت 
اولیای دانش آموز پاسخ داده شده و از این بین حدود 

یک میلیون به سامانه مراجعه و اقامت خود را                              به روز 
کرده و مابقی اقامت را                              تأیید کرده اند.

در طول اجرای قانون مالیات بر خانه های خالی از 
سال ۱۴۰۰ تاکنون ۵۷۰ هزار واحد مسکونی خالی 
شناسایی شده که از این تعداد ۱۸۳ هزار ملک در 
بازار عرضه شــده اســت. همچنین           تاکنون ۱۱.۳ 
میلیون پیامک طی سه سال گذشته برای مالکان 
دارای خانه های خالی ارســال و از آنها درخواست 
شده تا نسبت به تعیین تکلیف واحد مسکونی خود 

اقدام کنند.

با توجه به اطلاعات وزارت راه و شهرسازی، تاکنون 
۱۸ هزار و ۱۸۳ خانه خالی مرتبط با مالکانی که بالای 
2۰ خانه خالی دارند، به سازمان امور مالیاتی معرفی 
شده اســت. این اطلاعات که مرتبط با سال ۱۴۰۱ 
می باشد، ۱2 مالک حقوقی را                              در بر گرفته که بالای 
۱۰۰ واحد مســکونی خالی دارند و تعداد واحدهای 
مسکونی خالی متعلق به اشخاص حقوقی که بالای 
۱۰۰ مسکن عرضه نشده به بازار دارند، ۱2 هزار و ۴۳۶ 
واحد مسکونی است. همچنین ۸۱ شخص حقوقی 

دیگر نیز بین 2۰ تا ۱۰۰ واحد مسکونی خالی دارند.

مالیات بر خانه های خالی اثرگذار شد
در این راستا جواد احمدی کارشناس مسکن بیان 
کرد: در صورتی که ما قصد ساخت ۱۸۳ هزار واحد 
مسکونی را                              داشتیم و مساحت هر واحد مسکونی نیز 
به طور متوسط ۱۰۰ مترمربع در نظر گرفته شود، به 
رقمی بالغ بر ۱۸۳ هزار میلیارد تومان برای ساخت 
احتیاج بود، اما قانون مالیات بــر خانه های خالی 
بدون صرف یک ریال هزینه زمیــن زمینه عرضه 

این تعداد واحد مسکونی را                              به بازار فراهم می کند.
این کارشناس مســکن گفت: خوشبختانه سرعت 
شناسایی واحد مسکونی خالی با تکمیل اطلاعات 
سامانه ملی املاک و اسکان سرعت گرفته و همین 
مســئله نوید خروج ســوداگران از بازار مسکن را                              
می دهد. قانون مالیات بر خانه های خالی از ســال 
۱۳۹۳ برای اجرا به دولت ابلاغ شده بود، اما به دلیل 
عدم توجه به راه  اندازی سامانه ملی املاک و اسکان، 

این قانون مسکوت مانده بود.

قانون مالیات بر خانه های خالی اثر گذار است

عرضه 183 هزار ملک خالی به بازار

هدفگذاری ۴۰۰ میلیون دلاری 
تجارت ایران و بلاروس

معاون وزیر و رئیس ســازمان توسعه تجارت 
ایران گفت: هدفگذاری شــده است مبادلات 
تجاری ایران و بلاروس تا دو سال آینده به ۴۰۰ 
میلیون دلار برسد. مهدی ضیغمی در حاشیه 
شانزدهمین اجلاس کمیســیون اقتصادی 
مشــترک ایران و بلاروس اظهار داشــت: در 
این اجــلاس توافقات خوبــی در حوزه های 
مختلــف از جمله مــواد معدنی و ماشــین 
آلات مربــوط به این حوزه، تراکتور ســازی، 
 قطعات فنی و مهندسی و تجهیزات پزشکی

 صورت گرفت.
وی افــزود: ســفر آتــی معــاون اول رئیس 
جمهور بــه بلاروس هم می تواند در توســعه 
روابط دو کشــور بویژه در حــوزه اقتصادی 
موثر باشد و اجرایی کردن توافقات دو کشور 
 از جملــه در همین کمیســیون را تســریع

 ببخشد.
معاون وزیر و رئیس ســازمان توسعه تجارت 
ایران اضافه کرد علاوه بر این ســفر، ایران و 
اتحادیه اقتصادی اورســیا یک توافق تجارت 
ترجیحی دارند که تا پایان سال به تجارت آزاد 
تبدیل می شود که می تواند دریچه ای به روی 
تجارت ایران با بــلاروس و همچنین با چهار 
کشور دیگر این اتحادیه بگشاید. شانزدهمین 
اجلاس کمیسیون اقتصادی مشترک ایران و 
بلاروس امروز با حضور وزرای صمت دو کشور 
بعنوان روســای ایرانی و بلاروسی کمیسیون 

برگزار شد.
در کنار این اجلاس، هیات بلاروسی همچنین 
چند ملاقــات از جمله با معــاون اول رئیس 
جمهــور، وزرای نفــت، راه و شهرســازی و 
کشاورزی و همچنین رئیس کل بانک مرکزی 

انجام می دهند.

وصول 25۰ هزار میلیارد ریالی 
معوقات ابر بدهکاران

مدیرکل مبارزه با فرارمالیاتی تهران با اشاره به 
مسدود شدن ۶ هزار حساب بانکی، از وصول 
2۵۰ هزار میلیارد ریال معوقات ابر بدهکاران 
مالیاتی در راســتای مبارزه با فــرار مالیاتی 

خبر داد.
به گزارش روابط عمومی سازمان امور مالیاتی 
کشــور، کامران منصور، مدیــرکل مبارزه با 
فرار مالیاتی تهران با بیان اینکه ابر بدهکاران 
شناسایی شــده در این عملیات، شامل بیش 
از ۹۰ شــخصیت حقوقی اعم از شرکت های 
فولادی، پتروشــیمی و ســیمانی هستند، 
تصریح کرد: با انجام اقدامات گسترده اجرایی 
و براســاس احکام قانون محاسبات عمومی 
کشــور و مقررات اجرایی قانون مالیات های 
مســتقیم، از ابتدای مهرماه مبلغ 2۵۰  هزار 
میلیارد ریال وصول و جهت پرداخت تعهدات 
 این شــرکت ها بــه بیت المال، به حســاب 

خزانه واریز شد.
مدیرکل مبارزه با فرارمالیاتی تهران با اشاره 
به ارجاع پرونده های ابر بدهکاران صنعت نفت 
کشور به ســازمان امور مالیاتی برای دریافت 
مطالبات معوق دولتی اظهار داشــت: بیش 
از ۶۱۰ هزار میلیــارد ریــال از حقوق عامه 
شناسایی و روند عملیات اجرایی و وصول آن 

آغاز شده است. 
منصور با بیان اینکه این شــرکت ها در اکثر 
بانک ها دارای حســاب های متعــدد اعم از 
ریالی، ارزی و سپرده بلندمدت هستند، افزود: 
برای وصــول مطالبات بیت المــال، گردش 
حساب های بانکی و منابع مالی این شرکتها 
شناسایی شــده و به صورت همزمان نزدیک 
به ۶ هزار حساب بانکی متعلق به این شرکتها 
با اخذ احکام نمایندگی دادگســتری مسدود 

شده است. 
مدیــرکل مبارزه بــا فرارمالیاتــی تهران در 
ادامه گفت: شناســایی گردش حساب های 
بانکــی و تأمین منابع مالی این شــرکتها در 
حالی صــورت گرفت که برخــی بانک های 
عامل با افتتاح حســاب های آفلایــن و ویژه 
 مانع رصــد تراکنش هــا و جابجایــی وجوه 

شده  بودند.
 وی در پایــان با بیان اینکه این ســازمان در 
راستای تدابیر دولت ســیزدهم با جدیت به 
دنبال اخذ مانده مطالبات است، خاطرنشان 
کرد: برابر قانون بودجه ســال ۱۴۰2 جزء )ز(  
بند)۷(  قسمت )الف( تبصره ۱۴، مبالغ مذکور 
به تأمین منابع سازمان هدفمندسازی از جمله 
پرداخت مطالبات گنــدم کاران و کلزاکاران 

تخصیص یافت.
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مدیر اداره اعتبارت بانک مرکزی عملکرد شبکه 
بانکی در خصوص پرداخت تســهیلات تکلیفی 
قرض الحســنه ازدواج، فرزند و اشتغال را تشریح 

کرد.
مهدی صحابی، مدیر اداره اعتبارت بانک مرکزی با 
تشریح عملکرد شبکه بانکی در خصوص پرداخت 
تسهیلات تکلیفی قرض الحســنه ازدواج، فرزند 
و اشتغال گفت: حســب تبصره ۱۶ قانون بودجه 
ســال جاری مجموعاً مبلغ ۱.۹۳2.۰۰۰ میلیارد 
ریال تسهیلات قرض الحســنه ازدواج و فرزند بر 
شبکه بانکی تکلیف و ابلاغ شده است که از مبلغ 
مزبور تا تاریخ 22 مهرماه سال جاری مجموعاً مبلغ 

۱.۱۷2.۷۷۷ میلیارد ریال تسهیلات قرض الحسنه 
ازدواج و فرزند توسط شبکه بانکی به متقاضیان این 

تسهیلات پرداخت شده است.
مدیر اداره اعتبارات افزود: از مبلغ تکلیف شده فوق 
الذکر به میزان ۱.۱۹۹.۸۰۰ میلیارد ریال آن جهت 
پرداخت تســهیلات ازدواج و فرزند به بانک های 
خصوصی محول شده است که عملکرد بانک های 
خصوصی در ایــن خصوص بالغ بــر ۷۰۷.۴۷2 
میلیاردریــال، حدود ۶۰ درصد عملکرد شــبکه 
بانکی است که نشان از عملکرد مناسب بانک های 
خصوصی و اهتمام آن ها در بهره مندی بیشــتر 

متقاضیان از تسهیلات ازدواج و فرزند است.

صحابی خاطرنشــان کرد: بر اســاس تبصره ۱۸ 
قانون مزبور مبلغ ۵۰۰.۰۰۰ میلیارد ریال پرداخت 
تسهیلات اشتغال زایی به متقاضیان معرفی شده 
توسط نهاد های حمایتی به شــبکه بانکی کشور 
تکلیف شده است که متناسب با معرفی متقاضیان 
از طریــق نهاد های مربوطه قابل اعطا می باشــد. 
در ضمن از سهمیه تعیین شده مبلغ ۳۶۵.۰۰۰ 
میلیارد ریال آن )۷۳ درصد از ســهمیه تکلیفی 

مزبور( به بانک های خصوصی محول شده است.
وی با با اشــاره به کثرت تکالیف قرض الحســنه 
محوله و کمبود منابع قرض الحسنه شبکه بانکی 
تصریح کرد: عملکرد شــبکه بانکــی در اعطای 

تسهیلات ازدواج، فرزند و اشتغال، مطلوب بوده و 
شبکه بانکی به ویژه بانک های خصوصی حداکثر 
تــلاش را برای پرداخــت تســهیلات مذکور به 

متقاضیان به کار گرفته اند.
مدیــر اداره اعتبارات در پایان گفــت: با توجه به 
عملکرد مطلوب و مناسب شبکه بانکی کشور، طی 
مراسمی از سوی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
از بانک های فعال در پرداخت تسهیلات اشتغال 
تقدیر و تشکر به عمل آمد که از آن جمله می توان 
به بانک های کشاورزی، پارســیان، اقتصاد نوین، 
سپه، توسعه تعاون، ملت، رفاه کارگران، تجارت، 
ملی ایران، قرض الحسنه مهر و رسالت اشاره کرد.

رئیــس شــورای تأمین کننــدگان دام گفــت: 
آمار دقیقی از ســرانه مصرف گوشــت در دست 
نیســت. در حال حاضر بر اســاس نیاز و تأمین 
بــازار تخمین مــا از ســرانه مصرف گوشــت ۵ 
کیلوگرم اســت. در روز های اخیر، خبری مبنی 
بر کاهش ۶۰ درصدی مصرف گوشــت قرمز در 
 کشور، توسط برخی رسانه ها و کانال های خبری 

منتشر شد. 
البته در متن این خبر، هیچگونه منبع رســمی یا 
آمار تأیید شده ای به عنوان مدرک این ادعا ارائه 
نشــده و صرفاً به اظهارات دو نفــر از فعالان بازار 
گوشت قرمز، استناد شده است. این درحالی است 
که رئیس اتحادیه گوشت گوســفندی و رئیس 
شورای تأمین کنندگان دام، این موضوع را تأیید 

نمی کنند.
در همیــن رابطــه، علی اصغــر ملکــی، رئیس 
اتحادیه گوشــت گوســفندی در اظهاراتی بیان 

کرد: مصرف گوشــت پایین آمده؛ امــا به اندازه 
۶۰ درصــد کاهــش نداشــته اســت. معمولاً 
در مهرماه خرید گوشــت ضعیف می شــود؛ زیرا 
مدارس باز شده و هزینه ها بیشتر به سمت خرید 
برای مــدارس مانند قلم، خودکار، دفتر و ســایر 
لوازم مدرســه می رود. همیشــه چنین شرایطی 
در مهرماه بر بازار گوشــت حاکم می شــود. ولی 
بعدازاین موضوع، شــرایط تغییــر خواهد کرد؛ 
 زیرا هــوا خنک تــر شــده و مصــرف پروتئین 

بالاتر می رود.
ملکی با اشــاره به توزیع گوشــت تنظیــم بازار 
به عنوان یکــی از عوامل کاهش فروش گوشــت 
در بــازار داخلــی، توضیــح داد: باتوجه به اینکه 
در حال حاضر گوشــت تنظیم بــازاری هم وارد 
بازار شده، مردم بیشــتر به خرید گوشت تنظیم 
بازاری تمایــل دارند. زیرا قیمت آن مناســب تر 
است و مردم باتوجه به بودجه ای که دارند، تمایل 

دارند بــه این ســمت حرکت کننــد در نتیجه 
بازار گوشــت داخلی کمی کســاد می شود. این 
 مســئله ۳۰ تا ۳۵ درصد خرید گوشت را کاهش 

داده است.
براین اساس کاهش فروش گوشت داخلی در بازار 
الزاماً به معنای کاهش مصرف ســرانه گوشت در 
کشور، نیســت؛ اما در حال حاضر، سرانه مصرف 
گوشــت در ســال جاری، چه میزان برآورد شده 
اســت؟ در همین رابطه، منصــور پوریان رئیس 
شــورای تأمین کنندگان دام در ارتباط با سرانه 
مصرف گوشت در کشــور گفت: در این موضوع 
کســی نمی تواند بگوید که سرانه مصرف گوشت 
چه میزان بوده و چقدر کاهش یافته اســت؛ زیرا 
آمار دقیقی از آن وجود نــدارد. این آمار ها را باید 
سازمان های مرتبط با غذا مانند سازمان غذا و دارو 

اعلام کنند.
وی افزود: در حــال حاضر تخمین مــا از میزان 

سرانه مصرف گوشــت ۵ کیلوگرم است. مصرف 
گوشــت در کشــور به طور میانگین سالانه یک 
میلیــون و 2۰۰ هزار تــن برآورد می شــود، از 
طرفی میزان تولید گوشــت در کشور نیز سالانه 
حدوداً ۸۵۰ هزار تن اســت. آمار تولید ما نه کم 
 شــده، نه زیاد و این آمار هنوز طبق ســال های 

گذشته است.
رئیس شورای تأمین کنندگان دام در مورد میزان 
واردات گوشت، اظهار داشت: کل میزان واردات ما 
چیزی در حدود ۱۰ تا ۱۵ درصد نیاز کشور است. 
به طور مثال اگر نیاز ما یک میلیون تن باشد، ۱۵ 
درصد آن از طریق واردات تأمین می شود چرا که 
بخش عمده واردات گوشت که بیشتر آن گوشت 
گاومیش منجمد است، برای مصارف صنعتی مانند 
کارخانجات سوسیس و کالباس مورد استفاده قرار 
می گیرد. ۱۰ درصدی که ذکر کردیم ثابت است و 

۵ درصد باقیمانده واردات گوشت گرم است.

نمایندگان مجلس در جلســه علنی امروز 
با اکثریــت آرا مصوب کردنــد که تمامی 
ایرانیان فاقد بیمه پایه سلامت، بیمه شده 
سازمان بیمه سلامت ایران محسوب شوند 
و همچنین با موافقت وکلای ملت پوشش 

بیمه برای ۵ دهک پایین رایگان شد.
ادامه رســیدگی به جزئیات لایحه برنامه 
هفتم توســعه کل کشــور در دستور کار 
نمایندگان در جلســه علنی قرار داشت. 
وکلای ملت در این جلسه با بند )الف( ماده 
۷۳ لایحه مذکور از مجموع ۱۹۳ نماینده 
حاضر با ۱۵۳ رأی موافق، ۶ رأی مخالف و ۸ 

رأی ممتنع، موافقت کردند.
براساس بند )الف( ماده ۷۳ لایحه مذکور؛ به 
منظور تأمین منابع مالی پایدار برای بخش 
سلامت، توســعه کمی و کیفی بیمه های 
سلامت و مدیریت منابع سلامت از طریق 
نظام بیمه با محوریت وزارت بهداشــت، 
درمان و آموزش پزشکی اقدامات زیر انجام 

می گیرد:
الف- پوشش بیمه پایه برای تمامی جمعیت 
کشور اجباری بوده و برخورداری از یارانه 

دولت جهت حق بیمه سرپرست خانوار و 
افراد تحت تکفل وی از طریق ارزیابی وسع 
برای حداقل پنج دهک پایین درآمدی به 
صورت رایگان و برای سایر دهک ها با اخذ 
سرانه بر اساس ضوابط ذیل و آیین نامه ای 
است که به پیشــنهاد شــورایعالی بیمه 
سلامت تهیه می شــود و به تصویب هیأت 
وزیران می رسد.تبصره- کلیه ایرانیان فاقد 
بیمه پایه سلامت، بیمه شده سازمان بیمه 
سلامت ایران محسوب می شوند. مطالبات 
ســازمان بابت حق بیمه و خسارات تأخیر 
تأدیه )به نرخ اوراق مشــارکت( در حکم 
مطالبات مستند به اسناد لازم الاجرا است 
و با اعلام ســازمان بیمه ســلامت ایران از 
محل مطالبات فرد از دستگاه های اجرائی 
از جمله یارانه نقدی بــه موجب آیین نامه 
اجرائی که به پیشنهاد مشترک سازمان های 
هدفمندی یارانه ها و بیمه ســلامت ایران 
تهیه شــده و به تصویب هیــأت وزیران 
می رسد، دریافت می شود. لازم به ذکر است 
که مصوبات نمایندگان برای تبدیل شدن 
به قانون نیاز به تایید شورای نگهبان دارند.

وزیر نفت گفت: با هدف اجرای قانون هوای پاک، وزارت نفت 
تلاش می کند تــا در زمان وارونگی دما، بنزیــن یورو پنج در 

کلانشهر ها توزیع کند.
جواد اوجی وزیر نفت  در پایان جلسه هیئت دولت با حضور  در 
جمع خبرنگاران، گفت: تلاش می کنیم تا  در زمان وارونگی دما، 
 در کلان شهر ها سوخت یورو پنج توزیع کنیم و آلودگی هوای 
کاهش یابد؛ همچنین  بنزین سوپر داریم، ولی کم است. وی 
افزود: کیفی سازی فرآورد های نفتی برای جلوگیری از آلودگی 
هوا و اجرای قانون هوای پاک، به طور جد دنبال می شــود و تا 
پایان این دولت، اکثر پالایشــگاه ها  در حوزه های  کمی و هم 
کیفی به یورو چهار و پنج می رسند و عمدتا یورو پنج خواهد بود.

وزیر نفت با بیان اینکه روزانه 2۰ میلیون لیتر گازوییل یورو پنج 
را در پالایشگاه اصفهان  تولید می کنیم که در این دولت انجام 
شده است، گفت: در پالایشگاه های شازند و ستاره خلیج فارس 
نیز فرآورده های نفتی یورو پنج تولید می شــود و طرح کیفی 
سازی پالایشگاه شیراز  هم در آینده به بهره برداری می رسد. 
درباره اتصال کارت بانکی به کارت سوخت نیز  در حال مطالعه 
هستیم و چندین دستگاه کار مشــترک می کنند، اما  هنوز 

قطعی نیست.
اوجی یادآور شــد: در نیمه ابتدایی ســال ۱۴۰۰،   روزانه ۳۶ 
میلیون متر مکعب گاز بیشتری به نیروگاه ها تحویل داده شده 
و  ســوخت مایع اعم از نفت گاز و نفت کوره، 2۰  میلیون لیتر 

کمتر  نسبت به سال گذشته  در نیروگاه ها استفاده شده است. 
وی با اشاره به اینکه برای نخستین  بار، سقف سوخت ارسالی به 
نیروگاه های کشور نسبت به سال های گذشته افزایش یافته 
است، عنوان کرد: همچنین پنج میلیون متر مکعب در روز، گاز 
به صنایع جزء و عمده تحویل دادیم و در خصوص صنایع عمده 

نیز،  امسال روزانه ۱۶۴ میلیون متر مکعب گاز رسانی کردیم.
وزیر نفت درباره آخرین وضعیت ناترازی تولید و مصرف گاز، 
گفت: ناترازی گاز در زمان شــروع به کار دولت، 2۵۰ میلیون 
متر مکعب در روز، در فصل سرد بوده است، اما با تولید میادین 
مشترک و مستقل گازی، امســال ناترازی کمتری  داریم. وی 
ادامه داد: تولید گاز نسبت به شروع دولت بیشتر شده و تلاش 
می کنیم تا تولید نفت و گاز و فرآورده های نفتی و محصولات 
پتروشیمی را افزایش دهیم؛   تا پایان سال نیز ۶ میلیون تن به 

ظرفیت  محصولات پتروشیمی اضافه می شود.
اوجی درباره ســفر خود همراه با معاون اول رئیس جمهور به 
کشور بلاروس  اضافه کرد: در این ســفر  یک تفاهم نامه  بین 
ایران و بلاروس منعقد شد که کمتر  از یک ماه آینده، بخشی 
از آن بــه قرارداد می رســد. وی تاکید کرد: ایــران و بلاروس 
 دیدگاه های مشترک زیادی دارند و هر دو تحریم هستند؛ دو 
کشور  ظرفیت های خوبی دارند و بر اساس مطالعات انجام شده، 
توافقات خوبی درباره تامین قطعات و تجهیزات  پالایشگاه ها و 

پتروشیمی ها صورت گرفت.

بانک مرکزی اعلام کرد: 

پرداخت ۱۱۷ همت وام ازدواج و فرزند تا ۲۲ مهرماه

سرانه 5 کیلوگرمی مصرف گوشت قرمز 

بنزین یورو پنج در کلانشهر ها توزیع می شودرایگان شدن پوشش بیمه برای 5 دهک پایین

گروه اقتصاد ایران وجهان
News kasbokar@gmail.com



3 بازار

بنیاد مسکن انقلاب اسلامی و ســازمان ملی زمین و مسکن تفاهم 
کردند کــه در ازای تحویل اراضــی رایگان در روســتاها و حریم 
شهرهای کوچک، ۵۰ هزار واحد مسکونی برای محرومان ساخته 
شــود. تفاهم نامه تامین زمین مورد نیاز برای ســاخت مســکن 
محرومان بین ســازمان ملی زمین و مسکن و بنیاد مسکن انقلاب 

اسلامی منعقد شد.
ارسلان مالکی، رئیس سازمان ملی زمین و مسکن در حاشیه امضای 
این تفاهم نامه گفــت: تجربه عملکرد قبلی بنیاد مســکن انقلاب 
اسلامی در مشارکت ساخت طرح های مسکن سازی نشان می دهد 
که تفاهم نامه اخیر با این نهاد انقلابی، پیش تر از سایر تفاهم نامه های 

ساخت مسکن به سرانجام خواهد رسید و اقشار کم درآمد صاحب 
سرپناه خواهند شد. معاون وزیر راه و شهرسازی با بیان اینکه این 
تفاهم نامه در راستای تولید انبوه مسکن است، بیان کرد: بر اساس 
این تفاهم نامه ۵۰ هزار واحد مسکونی از محل منابع صندوق ملی 
مسکن و حســاب ۱۰۰ امام برای محرومان ســاخته خواهد شد. 
غلامرضا صالحی، رئیس بنیاد مســکن انقلاب اسلامی نیز در این 
مراسم با اشاره به برنامه حمایت از ساخت مسکن محرومان توسط 
این نهاد انقلابی، اظهار کرد: اولویت اصلی حساب ۱۰۰ حضرت امام 

خمینی )ره( ایجاد سرپناه برای محرومان است.
وی ادامه داد: بر اساس این تفاهم نامه زمین ساخت ۵۰ هزار واحد 

مســکن محرومان، ۵۰ هزار واحد مسکونی مشــارکتی و ساخت 
مسکن روســتایی در حریم شهرها تامین می شــود. رئیس بنیاد 
مسکن با بیان اینکه در قالب مشارکت در طرح نهضت ملی مسکن 
نیز امسال واگذاری ۵۰۰ هزار قطعه زمین به روستاییان متقاضی 
مسکن را هدف گذاری کرده ایم، تصریح کرد: سال آینده نیز همین 
تعداد زمین برای ساخت مســکن نهضت ملی در روستاها واگذار 
خواهیم کرد. صالحی تاکید کرد: موضوع افزایش وام ساخت مسکن 
روستایی از ۲۰۰ میلیون تومان به ۳۵۰ میلیون تومان در کمیسیون 
تخصصی هیات دولت تصویب شده و منتظر اعلام جزئیات اعطای 

این وام هستیم.

 رئیس اتحادیــه فروشــندگان گل و گیاه تهران گفــت: دلیل به 
روز محاســبه شــدن قیمــت گل ایــن اســت کــه معمــولا با 
کوچکتریــن اتفاقــی قیمــت آن دچــار نوســان می شــود؛ اما 
 برخی افراد از این ویژگی نوســانی بودن قیمت، ســوء اســتفاده 

می کنند.
اکبر شــاهرخی، رئیس اتحادیــه فروشــندگان گل و گیاه تهران 
در بررســی عوامــل موثــر بر قیمــت گل گفــت: دلیل بــه روز 
محاســبه شــدن قیمت گل این اســت که معمولا با کوچکترین 
اتفاقی قیمت آن دچار نوســان می شــود. اغلب در مواقع افزایش 
یافتن آمار جشــن ها و مراســم ها قیمت گل بالا مــی رود. جالب 
اســت بدانید کــه در هفته هــای اخیر، بعــد از درگیــری بین 
 فلســطین و اســرائیل شــاهد کاهــش قیمــت گل در بــازار 

بودیم.
وی افزود: گل در دسته مواردی است که نمی توان خرید و آن را انبار 
کرد به این دلیل که نهایتا بیشتر از چهار روز دوام نمی آورد. به عنوان 
مثال اگر در یک سفره آرایی یا مراسمی گل برای ۱۰ روز دیگر نیاز 
باشــد، نمی توانیم از الان گل مربوط به آن را خریداری کرده تا در 
روز موعد مورد استفاده قرار بگیرد. بنابراین گل شاخه ای باید همان 
روز خریداری شــود و قیمت آن هم متناسب با همان روز محاسبه 

می شود.
رئیس اتحادیه فروشندگان گل و گیاه تهران خاطرنشان کرد: برخی 
افراد از ویژگی به روز بودن قیمت گل در انجام خدمات شــان و یا 

عقد قراردادها سوء استفاده می کنند و قیمت نهایی را به مشتریان 
خود اعلام نمی کنند. در حال حاضر ۵ رقم گل از نظر کیفیت وجود 
 دارد. گل ممتاز، ســوپر، درجه یک، درجــه ۲ و حتی درجه ۳ نیز 

وجود دارد.
 مثلا گلی که در جاده بهشــت زهــرا به فروش می رســد از نظر 
کیفیتی با گلی کــه در مغــازه ای درجردن به فروش می رســد، 
یکی نیســت. از نظر کیفیت، دوام و جنس گل تفاوت های زیادی 
وجود دارد. به عنــوان مثل گلی که اغلــب روی کیک های قنادی 
به کار می رود، گل درجه ۳ اســت و قیمت پایین تری نســبت به 
گل های شــاخه ای دارد. قیمــت گل رز هم معمولا به شــاخه آن 
 بستگی دارد، یعنی هر چه شــاخه کوتاه تر باشد قیمت آن ارزان تر 

می شود.
شــاهرخی در ادامه گفت: آنچه که امروزه در بین کســب و کارها 
می بینیم رشد قارچ گونه پیج ها و سایت های خرید و فروش اینترنتی 
است و گل و گیاه هم به تبع از این قاعده مستثنی نبوده و می بینیم 

که فعالیت این افراد زیاد شده است. 
متاســفانه آمار بالایــی از این افــراد مجــوز فعالیــت ندارند و 
به صــورت غیــر قانونــی در فضــای مجــازی فعالیــت دارند. 
قیمــت گل بــه عوامــل مختلفــی ارتبــاط دارد و یــک گل 
 فــروش با تجربــه می توانــد تخمیــن بزند کــه چقــدر هزینه 

برداشته است.
وی افزود: در برخی از پیج های اینترنتی مشــاهده شــده اســت 

که آمــوزش گل آرایی انجــام می دهند در صورتیکــه اطلاعات 
و مهارت کافی بــرای این کار را ندارند. حتی دیده شــده اســت 
این افراد غیــر حرفــه ای هزینه گــزاف ۱۰ میلیــون تومانی را 
برای آموزش گل آرایی در ســه روز تقاضا می کننــد. اغلب افراد 
تصور می کننــد در مدت کوتــاه و با دیدن چند مــدل گل آرایی 
 می توانند ایــن حرفــه را انتخاب کننــد در صورتیکــه جزئیات 

خاصی دارد. 
در برخی موارد باید طــرح مد نظر را اول روی کاغــذ پیاده کرد و 
بعد از آن به اجرا درآورد و بنابراین حرفــه ای که انقدر ریزه کاری 
 و مهارت نیــاز دارد را فقط باید زیــر نظر افراد بــا تجربه و دارای

 مجوز آموزش دید.
رئیس اتحادیه فروشــندگان گل و گیاه تهران در پایان تاکید کرد: 
آموزشگاه ها و کارگاه های دارای مجوز برای آموزش گل آرایی وجود 
دارد و افراد علاقمند برای یادگیری اصولی می توانند به این مراکز 

مراجعه کنند.
شــاهرخی ادامه داد: در خصوص فعالیت آموزشگاه های غیر مجاز 
شــکایت هم داشــته ایم چون این مراکز فعالیت اصولــی ندارند 
و چیز به خصوصــی را به کارآمــوزان آموزش نمی دهنــد. افراد 
با هزینه هــای اضافی و خریــد گل و لوازم مورد نیــاز و همچنین 
هزینه های بالای ثبت نــام و به امید یادگیری یــک حرفه جدید 
 به ایــن مراکز مراجعــه می کنند ولــی در نهایت به هدف شــان 

نمی رسند.

رئیس هیات مدیره انجمن تولیدکنندگان و صادرکنندگان سازه های 
فولادی ایران گفت: سازه های فولادی باید سهم بالایی در صنعت 
ساختمان داشته باشند و البته سرعت ساخت و ساز نیز درکشور نیز 

مورد اهمیت است.
حامد ضیایــی رییس هیــات مدیــره انجمــن تولیدکنندگان و 
صادرکنندگان ســازه های فولادی ایران در ســیزدهمین کنگره 
بین المللی مهندسی عمران با اشــاره به اینکه باید حوزه سازه های 
فولادی را افزایش دهیم، گفت: زمانی که نیاز داریم تا سهم مازاد را 
افزایش دهیم در گام نخست باید به یک سری از خصوصیات توجه 
کرد به عبارت ساده تر باید دارای خصوصیات بارزی باشیم تا منجر 

به روند صعودی سهم در بازار شود به طور مثال اگر برند تویوتا بین 
افراد جهان محبوب باشــد قطعاً به دلیل کیفیت و قیمت مناسب 

خواهد بود.
وی خاطرنشان کرد: در سازه فولادی باید ویژگی ها منحصر به فرد 
را بررسی کرد و به نظر می رسد نخستین ویژگی سازه فولاد سرعت 
در ساخت و ساز کشور است. البته ســرعت ساخت و ساز در کشور 
از اهمیت بالایی برخوردار اســت و این دو موضوع باید در راستای 

یکدیگر رو به جلو حرکت کنند.
ضیایــی در ادامــه تاکید کــرد: البته بحــث کیفیت نیــز مورد 
اهمیــت قــرار دارد و باید کیفیــت را نیز با اســتاندارد ســازی 

افزایش دهیم. پس از زلزله منجیل در ســال ۱۳۶۲ به ســازه های 
 فولادی توجــه به ســزایی شــد و در مقابل دانش ســازه فولادی 
ارتقــا یافت. رییــس هیات مدیــره انجمــن تولیدکننــدگان و 
صادرکننــدگان ســازه های فــولادی ایران افــزود: اگــر امروزه 
شــرایط تحریمــی و مشــکلات بانکــی در جهــان نداشــتیم 
قطعــاً می توانســتیم پیشــرفت چشــمگیری را در ســازه های 
فولادی شــاهد باشــیم اگر ایــن موانع در ســد راه نبــود توان 
صادرات ســالانه یک میلیون تن را داشــتیم بــه اصطلاح دیگر 
 ســالانه حــدود دو میلیــون دلار ســهم صــادرات ســازه های 

فولادی بود.

۵۰هزارواحدمسکونیبرایمحرومانساختهمیشود

قیمت گل هم روزانه شد

افزایش سهم سازه های فولادی در صنعت ساخت و ساز 
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مدیر کل راه و شهرسازی اســتان تهران گفت: 
طی ۱۱ هزار بازدید میدانی، ۱۴۰۰ بنگاه مشاور 
املاک غیرمجاز پلمب شده و ۸۸۰ میلیارد ریال 
جریمه نیز اخذ و تحویل خزانه دولت شده است. 
به گزارش وزارت راه و شهرسازی، حسین جنتی 
افزود: از روزهای ابتدایی شــروع گشــت های 
ساماندهی مشاورین املاک در تهران، شهرهای 
جدید پرند، پردیس و اندیشه و در تمام شهرهای 
استان با تعامل اتحادیه مشــاوران املاک، اتاق 
اصناف، اماکن، ادارات صمت، فرمانداران و ادارات 
راه و شهرســازی مناطق مختلف اســتان برای 

ساماندهی ۲۱ هزار مشــاور املاک استان وارد 
عمل شدیم.

وی گفت: با اقدامات صورت گرفته، تاکنون پس 
از گذشت ۶ ماه از شروع کار ضمن تعدیل ۱۰ تا 
۲۰ درصدی قیمت مسکن در اکثر نقاط استان 
توانسته ایم ۴۵۰۰ واحد مشاور املاک غیرمجاز 
را در سطح استان شناسایی کنیم. مدیرکل راه 
و شهرسازی استان تهران تصریح کرد: این طرح 
تا پایان ســال ۱۴۰۲ با قدرت در شــهر تهران، 
شــهرهای جدید و شهرهای اســتان با حمایت 

فرمانداران ادامه خواهد داشت.

وزیر جهاد کشــاورزی گفت: سه سند مشترک 
همــکاری بیــن ایــران و بــلاروس در زمینه 
جنگلداری ، دامپزشــکی و دامپــروری به امضا 

رسید.
محمدعلی نیکبخت وزیر جهاد کشــاورزی در 
حاشیه سفر معاون اول رئیس جمهور به بلاروس  
پیرامون دستاوردهای این سفر تصریح کرد: دو 
سندمشــترک همکاری بین ایران و بلاروس به 
امضا رسید. یک سند در زمینه توافق نامه جنگل 
داری و سند مشترک دیگر، همکاری با بلاروس 

در موضوع دامپزشکی و دامپروری است که بستر 
کار را برای همکاری پایدار میان دو کشور فراهم 

می کند.
وی افــزود: بخش اعظــم کود پتاس کشــور از 
بلاروس تامین می شود و محصولات کشاورزی 
مانند ســبزی و صیفی جات و انواع خشــکبار و 

آجیل و مرکبات به این کشور ارسال می شود.
نیکبخت خاطرنشان کرد: همکاری های تجاری 
میان دو کشور با امضای این توافقنامه سرعت و 

توسعه خواهد یافت.

ورود ۷۹ میلیون ایرانی به چرخه »صدک بندی«
چندی پیش بود که معاون وزیر رفاه با اشــاره 
بــه تغییــر دســته بندی درآمــدی خانوارها 
از »دهــک« بــه »صــدک«، اعلام کــرد که 
احتمال اضافه، حذف و تغییــر میزان »یارانه« 
خانوارها وجود دارد و این درحالیســت که روز 
گذشــته ســخنگوی دولت نیز از ارتقای شیوه 
دهک بندی ها به صدک بنــدی خبر داد و گفت 
که به جای اینکه فــردی از نظــر مالی در ۱۰ 
 دهک باشــد، هر دهک به ۱۰ قســمت تقسیم 

می شود.
به گزارش ایســنا، تابســتان امســال بود که 
وزارت رفــاه از آمادگی ایــن وزارتخانه برای به 
روزرســانی دهک بندی ها خبــر داد؛ به دنبال 
این موضــوع، علیرضا عســگریان- معاون رفاه 
وزارت تعاون، کار و رفــاه اجتماعی درخصوص 
آخرین تغییــرات و جابه جایــی دهک ها اعلام 
کرده بود که »حذف افراد یارانه بگیر از لیســت 
یارانه بگیران منوط به »آزمون وسع« خانوارها 
و داده های جدیــد آن اســت و در حال حاضر 
داده هــای جدید ســال ۱۴۰۲ را در دســت 
 داریــم و با اعمــال آنها در دهک هــا تغییراتی 

ایجاد می شود«. 
عســگریان با بیان اینکه داده های جدید وسع 
ســنجی خانوارها با اتصال به سامانه های دیگر 
انجام و طبق قانون، داده ها هر ۶ ماه یکبار اعمال 
می شــود، تاکید کرده بود: »اطلاعات امسال را 
داریم اما طرح جدید مصوب دولت، باعث شــد 
یکی دو ماه دیگر اعمالشــان کنیــم، بنابراین 
بین دهک ها تغییراتی ایجاد می شود اما سقف 
پرداختی یارانه دولت که ۲۷ هزار میلیارد تومان 
اســت و همچنین مجموع تعداد یارانه بگیران 
تغییر نمی کنــد و کاهش نمی یابــد بلکه فقط 
دهک هــای درآمــدی برخــی افــراد جابه جا 

می شود«.
او همچنیــن در بخشــی از ســخنان خود در 
نشســت هم اندیشــی اعضای شــورای عالی 
اســتان ها نیز به این موضوع پرداخت و با اشاره 
به مهاجــرت و جابجایی بیــن دهک ها، اعلام 
کرد: »بــرای منطقی کردن عدالــت در توزیع 
یارانه باید داده ها به روز رســانی شــود و باید 
اراده جمعی شــکل گیرد تا داده هــا هر ۶ ماه 
 یکبار وارد شــود تــا بتوانیــم در این خصوص 

تصمیم گیری کنیم «.
عسگریان این را هم گفت: »داده ها که در زمینه 
حقوق و دستمزد فرد و خانواده، ملک، خودرو، 
حساب بانکی و تراکنش ها، حساب ساتنا و پایا، 
فعالیت در بورس، سفر خارجی و… است و جمع 
این ها داده ها با هوش مصنوعی بررسی  می شود 
و میزان نفوذ هر شاخص مشخص می شود و در 
نهایت نشــان می دهد که هر فرد در چه دهکی 
قرار می گیرد و چه مقدار باید یارانه دریافت کند. 
براساس شیوه استحقاق ســنجی همه داده ها 
اعمال  می شود و حتی اگر فردی بیمار خاص در 
خانواده داشته باشــد نیز در شرایط کلی اعمال  

می شود«.
به دنبال همین موضوع عســگریان طی هفته 
جاری در تشریح بیشــتر جزئیات دسته بندی 
درآمد خانوارها از»دهک« به »صدک«، اظهار 
کرد: بر اســاس آخرین تغییراتــی که صورت 
می گیرد ما دهک های درآمدی را از بعد خانواری 
خارج و به صورت »نفری« دهک بندی می کنیم 
تا فاصله دهک ها رُند و ساده شود. در گام دوم آنها 
را به صورت »صدک« در می آوریم تا تحلیل بین 
دهک ها کلی نباشد و خیلی ریزتر و دقیق تر آنها 

را بررسی کنیم.
لذا هر دهک درآمدی تبدیل به ۱۰ قســمت و 

صدک می شــود. فرض کنید زمانی می گفتند 
دهک دهــم درآمدی بایــد از دریافــت یارانه 
حذف شــود امــا از این پــس اگر قرار اســت 
حذفــی در آینده صــورت بگیرد، بــه صورت 
صدکی اســت مثلا می گویند ســه صدک آخر 
حذف شــود و یارانه نگیــرد. یا اگر قرار باشــد 
 کمک های ویژه ای ارائه شــود هم از این روش 

استفاده می کنیم.
 قبلا دهک اول را داشتیم که پایین ترین دهک 
درآمدی از نظر معیشتی است و مثلا اگر تصمیم 
گرفته شود یارانه ویژه ای به این دهک داده شود 
می گویند به ۵ صدک اول یارانه ویژه را می دهیم 
که تعدادشان نصف مجموع دهک اول می شود؛ 
لذا قدرت تحلیل صدک بســیار راحت تر و فهم 
فاصله های آن بسیار بهتر است. این طرح از ماه 

آینده اجرایی می شود. 
وی در خصــوص شــاخص های مدنظــر در 
صدک بندی خانوارها برای دریافت یارانه گفت: 
این داده ها و شــاخص ها خیلی مفصل هستند 
که مهمترین آن بعد خانوار و ســاختار خانواده 
است؛ اینکه خانوار چند نفره است؟ چند نفر از 
اعضای خانوار درآمد دارند؟ آیا آن خانوار فرزند 
معلول و یا بیمار خاص دارد؟ و... که در این طرح 

شاخص های مختلفی بررسی می شود. 
معاون وزیر رفاه ادامه داد: همچنین شــاخص 
دیگر بررسی تراکنش های بانکی افراد و حساب 
بانکی آنها در ابتدا و انتهای دوره، بررسی مانده 
حساب، سود بانکی، ساتنا، پایا و... لذا تمام حوزه 
و امور بانکی است. او همچنین داشتن خودرو را 
شاخص دیگری عنوان کرد که در طرح صدک 
بندی خانوارهای یارانه بگیر مورد بررســی قرار 
می گیرد. داشــتن خودرو از نظر تعداد و البته 
کیفیت و قیمت آن هم مهم اســت. لازم به ذکر 
اســت که با اجرای صدک بندی، ۷۹ میلیون و 
۶۰۰ هزار ایرانی یارانه بگیر )حدود ۸۰ میلیون 
ایرانی( در ایــن چرخه صدک بندی می چرخند 
این در حالیست که عده ای از مردم که حدود ۶ 
میلیون نفر می شوند از ابتدا در طرح هدفمندی 
ثبت نام نکرده انــد و از چرخه دریافــت یارانه 

خارجند.
در همین راستا سیدصولت مرتضوی وزیر تعاون، 
کار و رفــاه اجتماعی نیز درخصــوص آخرین 
جزئیات برای اصلاح دهک بندی ها به ایســنا، 
می گوید: حسب دستور رئیس جمهوری دهک 
۶ و ۷ درآمدی نیز به دهک های مشمول افزایش 
یارانه در صورت خرید از اقلام پیش بینی شده در 
طرح کالابرگ اضافه شده است. پیشرفت های 
خوب و مطلوبی هم داشــته اند که همکاران ما 
در حوزه معاونت رفاه و اقتصادی جزئیات آن را 

تبیین کردند.
وی ادامــه داد: در رابطــه بــا دهک بندی ها و 
صدک بندی ها، قانون گذار تکلیف کرده اســت 
که وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی نســبت 
به بازنگری در دهک بندی ها اقدامات جدیدی 
را انجام دهد؛ بــه این معنی که با اســتمداد از 
پایگاه رفاه ایرانیان، در صــورت نیاز به اصلاح، 

اقدام کنند.
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: همکاران 
ما مشغول هســتند و بحث صدک بندی نیز از 
گذشته بوده است؛ از صدک به دهک می رسیم. 
امکان دارد بخشی از کسانی که در دهک های بالا 
هستند، در دهک های پایین تر و افرادی که در 
دهک های پایین بودند در دهک های بالاتر قرار 
گیرند. مرتضوی در همین راســتا اعلام کرد که 
همکاران در حال انجــام کار مطالعاتی جامعی 
هستند که به محض حاصل شدن نتایج، جزئیات 

آن اعلام خواهد شد.

مرکز آمار ایران از کاهش 
نرخ بیــکاری تابســتان 
امسال به ۷.۹ درصد خبر 
داد و اعــلام کرد: جمعیت 
شــاغلین در این فصل ۲۴ 
میلیــون و ۶۸۶ هزار نفر بوده که نســبت به فصل 
مشابه سال قبل ۹۰۷ هزار نفر افزایش داشته است. 
مرکز آمار ایران با انتشــار نتایج طــرح آمارگیری 
نیروی کار تابستان ۱۴۰۲ افزود: بررسی نرخ بیکاری 
افراد ۱۵ ساله و بیش تر نشان می دهد که ۷.۹ درصد 

از جمعیت فعال )شاغل و بیکار(، بیکار بوده اند.
بررســی روند تغییرات نرخ بیکاری حاکی از آن است که 
این شاخص، نسبت به فصل مشــابه سال قبل )تابستان 
۱۴۰۱( ، ۱.۰ درصد کاهش یافته است. در تابستان ۱۴۰۲، 

به میزان ۴۱.۶ درصد جمعیت ۱۵ ساله و بیش تر، از نظر 
اقتصادی فعال بوده اند، یعنی در گروه شاغلان یا بیکاران 
قرار گرفته اند. بررســی تغییرات نرخ مشارکت اقتصادی 
حاکی از آن است که این نرخ نسبت به فصل مشابه سال 

قبل )تابستان ۱۴۰۱( ۰.۶ درصد افزایش یافته است.
جمعیت شاغلین ۱۵ ساله و بیشــتر در این فصل 
۲۴ میلیون و ۶۸۶ هزار نفر بوده که نسبت به فصل 
مشابه سال قبل ۹۰۷ هزار نفر افزایش داشته است.

بررسی اشتغال در بخش های عمده اقتصادی نشان 
می دهد که در تابستان ۱۴۰۲، بخش خدمات با ۵۰.۵ 
درصد بیش ترین سهم اشــتغال را به خود اختصاص 
داده اســت. در مراتب بعدی بخش هــای صنعت با 
۳۴.۰ درصد و کشــاورزی با ۱۵.۵ درصد قرار دارند. 
نرخ بیکاری جوانان ۱۵ تا ۲۴ ساله حاکی از آن است 
که ۲۰.۱ درصد از فعالان این گروه سنی در تابستان 
۱۴۰۲ بیکار بوده اند. بررســی تغییــرات فصلی نرخ 

بیکاری این افراد نشــان می دهد، این نرخ نسبت به 
فصل مشابه در سال قبل )تابستان ۱۴۰۲( ۲.۹ درصد 
کاهش یافته است. بررســی نرخ بیکاری گروه سنی 
۱۸ تا ۳۵ ســاله نیز نشــان می دهد که ۱۵.۰ درصد 
از جمعیت فعال این گروه ســنی در تابستان ۱۴۰۲ 
بیکار بوده اند. این در حالی است که تغییرات فصلی 
نرخ بیکاری این افراد نشــان می دهد این نرخ نسبت 
به تابستان ۱۴۰۱، به میزان ۱.۲ درصد کاهش یافته 
است. در تابستان ۱۴۰۲، بررسی سهم جمعیت ۱۵ 
ساله و بیش تر دارای اشــتغال ناقص نشان می دهد 
که ۷.۹ درصد جمعیت شــاغل،  به دلایل اقتصادی 
)فصل غیرکاری، رکود کاری، پیدا نکردن کار با ساعت 
بیش تر و…( کم تر از ۴۴ ساعت در هفته کار کرده و 
آماده برای انجام کار اضافی بوده اند. این در حالی است 
که ۳۹.۸ درصد از شاغلین ۱۵ ســاله و بیش تر، ۴۹ 

ساعت و بیشتر در هفته کار کرده اند.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

نرخ بیکاری در تابستان امسال به ۷.۹ درصد رسید

افزایش نرخ مشارکت اقتصادی
اخذ۸۸۰میلیاردریالجریمهازمشاوریناملاکغیرمجاز

امضای۳سندهمکاریکشاورزیبینایرانوبلاروس

احتمالجابهجاییدهکهابااطلاعاتجدیدوجوددارد

اشتغالزایی نیازمند سرمایه گذاری 
حمید حاج اسماعیلی، کارشناس اقتصادی 
آمارهایی که از سوی دولت و برخی نهادهای 
مرتبط اعلام می شود مورد ابهام دارد. اینکه 
نرخ بیکاری کاهــش یافته باید به شــواهد 
مراجعه کرده و با استناد به مشاغلی که ایجاد 

شده آمارها را اعلام کنیم.
اینکه دولت معتقد است در کاهش نرخ بیکاری 
و افزایش مشــارکت اقتصــادی موفق عمل 
کرده، باید راستی آزمایی شــود. اعلام شود 
این مشاغل در چه زمینه ای ایجاد شده است. 
هرچند اقدامات خوبــی در دولت برای ایجاد 
اشتغال انجام شــده و وضعیت اشتغالزایی از 
اوایــل روی کار آمدن دولت ســیزدهم بهتر 
شــده، اما لازم اســت برای هموارسازی این 
مسیر تمامی دستگاههای مرتبط مشارکت 

داشته باشند.
تلاش دولت برای احیای واحدهای تولیدی که 
از زمان شیوه کرونا و با به هر دلیل دیگری نیمه 
تعطیل و تعطیل شــده بودند مناسب است. با 
اوج گیری کرونا بسیاری از مشاغل نابود شد و 
بسیاری از مشاغل از بین رفت. اگر بتوان تمامی 
واحدها را به چرخه تولید برگرداند، که این مهم 
مستلزم هدایت نقدینگی به سمت تولید است، 

اشتغالزایی مناسبی شکل خواهد گرفت. 
در بخش خدمات، رویه ای که به طور معمول 
بعد از کرونا در کشور ایجاد شده، قابل قبول 
است. خیلی از مشــاغل احیا شده و روند آن 
افزایشی بوده است. اما در بخش صنعت نیاز به 
سرمایه گذاری داریم، چون صنایع ما دولتی 
اســت. به عبارتی برای ایجاد شغل در بخش 

صنعت نیاز به سرمایه گذاری سنگین داریم. 
از ســوی دیگر تورم افزایشی که در یک  سال 
گذشته داشتیم، منجر به کاهش درآمد مردم 
شد. کاهش درآمد، افزایش تقاضا یا تقاضا در 
بازار را کاهش می دهد. وقتی تقاضا برای خرید 
در بازار کاهش پیدا می کند، به همان میزان 
تنزل در کســب وکار را در کشور را می توانیم 
در کشور شاهد باشیم. این واقعیتی است که 
وجود دارد و این ها گزاره هایی است که منطقا 
می شود برای شــرایط بازار در نظر گرفت که 
کاهش و تنزل یک درصدی نــرخ بیکاری را 

زیر سوال می برد. 
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حمايت ويژه معاونت علمی از شركت های خلاق 
حوزه پوشاک و مد

معاون رئیس جمهور در امور زنان و خانواده خواستار حمایت ویژه معاونت 
علمی از دانش بنیان شدن شرکت های حوزه پوشاک و مد شد.

به گزارش مرکز ارتباطات و اطلاع رسانی معاونت علمی، فناوری و اقتصاد 
دانش بنیان ریاست جمهوری، انسیه خزعلی که در نخستین روز  برپایی 
اولین رویداد و نمایشــگاه بین المللی مد و پوشــاک خلاق در محل خانه 
نوآوری و فناوری ایران )آی هیت( از این نمایشگاه بازدید می کرد با اشاره 
به حضور پر رنگ بانوان در صنعت مد و پوشــاک، حمایت بیشتر معاونت 
علمی ، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری از فعالان یان حوزه 

را خواستار شد.
معاون رئیس جمهور در امور زنان و خانواده تاکید کرد: موفقیت های بیشتر 

در حوزه مد و پوشاک در  گرو دانش بنیان شدن فعالیت ها است.
وی خاطر نشان کرد: هر چند که این امر برای صنایع خلاق نیازمند زمان 
بیشتری است ولی از معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری درخواست 

دارم که تدابیر و راهکارهای لازم را در جهت تسریع این امرتدوین کنند.

افزايش نوآوری های فرهنگی در قالب شركت های 
دانش بنيان

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی با بیان این که معاونت علمی، فناوری و اقتصاد 
دانش بنیان ریاست جمهوری در هر عرصه ای که وارد شده اتفاقات خوبی 
را رقم زده، افزایش نوآوری های فرهنگی در قالب شرکت های دانش بنیان 

را خواستار شد.
به گزارش مرکز ارتباطات و اطلاع رسانی معاونت علمی، فناوری و اقتصاد 
دانش بنیان ریاست جمهوری، محمد مهدی اســماعیلی، وزیر فرهنگ 
و ارشاد اسلامی روز سه شــنبه 25 مهرماه در  بازدید از نخستین رویداد 
بین المللی و نمایشــگاه مد و پوشــاک خلاق که به مدت دو روز در خانه 
نوآوری و فناوری ایران در محل دائمی نمایشگاه های بین المللی تهران در 
حال برگزاری است اظهار داشــت: معاونت علمی و فناوری ظرفیت بسیار 

خوبی دارد و از مزیت های آن می توان به حوزه دانش بنیان آن اشاره کرد.
وی ادامه داد: در جامعه ما که اساسا مبتنی بر هویت فرهنگی نظام یافته 
چند هزار ساله است، موضوع لباس همیشه مورد توجه بوده است. ما صنعت 
قدرتمندی داشتیم و حتی در هزاره های قبل هم می بینید که ایرانیان در 
عرصه پوشاک، پیشتاز بوده اند. از اهداف مهم ما در حوزه پوشاک، افزایش 
کیفیت و تسهیل در تولید انبوه است و در این راستا، هر چه نوآوری فرهنگی 
را در قالب شــرکت های دانش بنیان تقویت کنیم به هدفمان نزدیک تر 

خواهیم شد.
اسماعیلی با اشاره به آمارهایی که نشان دهنده افزایش اشتغال در حوزه 
صنعت نساجی است، اظهار داشــت: در دولت سیزدهم، نگاه این است که 
صنعت نســاجی به عنوان مهمترین حوزه صنایع فرهنگی تقویت شود و 

نمایشگاه هم کمک به سزایی در این زمینه خواهد کرد.

بيش از يك ميليون ماهواره در راه پرتاب به مدار زمين
طبق گزارشی جدید ممکن است بیش از یک میلیون ماهواره به مدار زمین 
ارسال شود و همین امر کارشناسان را نگران کرده است. مدار پایین زمین 
در حال حاضر مملو از هزاران ماهواره اســت و احتمالا به زودی ابزارهای 
بیشتری در آنجا قرار می گیرند. همین امر نیاز به قوانینی سختگیرانه در 

خصوص استفاده از مدار زمین را تشدید می کند.
طبق یک پژوهش جدید کارشناسان معتقدند بیش از یک میلیون ماهواره 
به سمت مدار زمین فرستاده می شــوند. آنها برای تخمین چنین رقمی 
اسناد اخیر اتحادیه بین المللی مخابرات)ITU( را بررسی کرده اند. این زیر 
مجموعه سازمان ملل مسئولیت تخصیص فضاهایی برای ماهواره ها در مدار 
زمین را برعهده دارد. کشورها باید برای پرتاب و فعالیت ماهواره ها اطلاعات 

مرتبط را به اتحادیه بین المللی مخابرات ارائه دهند.
اسناد نشان می دهد کشورهای سراسر جهان پیشنهاداتی برای ارسال بیش 
از یک میلیون ماهواره در سراســر ۳۰۰ ابر خوشه ارائه کرده اند که شامل 
شبکه هایی وسیع است که با همکاری یکدیگر اینترنت فراهم می کنند. 
تعداد ماهواره های پیشنهادی ۱۱5 بار بیشتر از تعداد ماهواره های فعال در 
مدار زمین است. اندرو فال یکی از محققان دانشگاه بریتیش کلمبیا و مولف 
پژوهش جدید در این باره می گوید: حتی اگر بخشــی از این یک میلیون 
ماهواره به طور واقعی به فضا پرتاب شــوند، به قوانین در سطح ملی و بین 
المللی نیاز است تا چالش های موجود مانند ریسک برخورد، آلودگی نوری 

و ریسک های ورود دوباره به مدار زمین را بررسی کنند.
اسناد بین 2۰۱۷ تا 2۰22 میلادی در مخزن اطلاعات ITU نشان می دهد 
شرکت ها کشورها خواهان ارســال گروه های ماهواره ای بزرگتر از شبکه 
استارلینک متعلق به اسپیس ایکس به فضا هستند. به عنوان مثال پروژه 
روندا به نام Cinnamon-۰۳۷ هم اکنون بزرگترین خوشه ماهواره ای 

ثبت شده در ITU و شامل ۳۳۷ هزار و ۳2۰ ماهواه است.

چاپ سه بعدی جراحت های مغزی را ترميم می كند
محققان دانشگاه آکسفورد توانسته اند سلول های عصبی را با پرینتر ۳ بعدی چاپ و 
آنها را وادار به تقلید فعالیت های خارجی ترین لایه مغز کنند. این لایه مغز مسئولیت 
فعالیت مهمی مانند زبان، حافظه یا منطق و تصمیم گیری را برعهده دارد. این سلول 
های چاپ سه بعدی پس از ایمپلنت در برش هایی از مغز موش، با بافت مغز میزبان 
یکپارچه شدند. یافته های پژوهش در نشریه نیچر کامونیکیشنز منتشر شده است.
یانگ چنگ جین از دپارتمان شیمی دانشگاه آکسفورد در این باره می گوید: این 
پیشرفت گامی مهم در خصوص ساخت مواد با ساختار و عملکرد کامل بافت های 
طبیعی مغز است. پژوهش ما فرصتی یگانه برای اکتشاف فعالیت هیا کورتکس مغز 
انسان و در بلند مدت امیدی برای افرادی فراهم می کند که دچار جراحت های 
مغزی شده اند. جراحت های مغزی ممکن است به دلیل ورزش، تروما یا سکته 

ایجاد شوند و به طور معمول به آسیب در خارجی ترین لایه مغز منجر می شوند.
هرچند میلیون ها نفر در سراسر جهان از چنین جراحت هایی رنج می برند، هیچ 
درمان موثری برای آن وجود ندارد. درمان های احیای بافت که از سلول های بنیادی 
بدن فرد برای ترمیم بافت آسیب دیده استفاده می کند، یکی از گزینه هایی است که 
برای درمان این نوع جراحت مغزی استفاده می شود. اما تاکنون راهی وجود نداشت 

تا آنها را وادار به برقراری ارتباط مناسب با بافت مغز کرد.
پژوهشگران در این تحقیق از روش» چاپ قطره ای« برای ایجاد جوهر زیستی 
از سلول های بنیادی جهت تولید ساختار دو لایه استفاده کردند. این سلول های 
بنیادی پتانسیل تبدیل شدن به انواع سلول های یافت شده در بافت بدن انسان را 
دارند و می توان به راحتی و بدون فعال شدن سیستم ایمنی آنها را از بدن بیماران 
جمع آوری کرد. محققان بافت مذکور را در برش های مغز موش ایمپلنت کردند 
آنها متوجه شدند سلول های مغزی با بافت موجود به راحتی یکپارچه می شود و با 
سلول های مغز انسان و موش ارتباط برقرار می کند. محققان اکنون تصمیم دارند 
روش چاپ سه بعدی شان را ارتقا دهند تا بافت مغز بهتر ازفعالیت های این عضو 

در بدن انسان تقلید کند.

اخبار

قائم مقام بنیاد ملی نخبگان 
گفت: با تلاش و پیگیری های 
مداوم در احکام برنامه هفتم 
توسعه، بندی گنجانده شده 
که در پایان این برنامه سهم 
نخبگان از اقتصاد کلان باید حداقل ۱۰ درصد افزایش 

یافته باشد.
به گزارش بنیاد ملی نخبگان، سید سلمان سیدافقهی در 
برنامه »گفت وگوی ویژه خبری«، گفت: سیزدهمین دوره 
همایش ملی نخبگان با هدف تمرکز روی گفتمان سازی 
جریان نخبگانی و اهمیت دادن حکومــت و دولت به 
نخبگان برگزار شد. وی افزود: این همایش تلاش دارد 
فضا به گونه ای مهیا شــود که مردم و دولت نسبت به 

موضوع نخبگان و اهمیت آن آگاه و حساس شوند.
سید افقهی ادامه داد: شعار این همایش بر اساس آنچه 
در بنیاد ملی نخبگان بعد از ســال ها تجربه و ســعی و 
خطا و برنامه ریزی افراد صاحب نظر انجام شد، پیشرانی 
نخبگان در پیشرفت در نظر گرفته شد )نخبگان پیشران 
پیشرفت(. از نظر ما نخبه فردی است که در حل مسائل 
ویژه کشور اثرگذار باشد و این وجه تمایز نخبه با دیگران 

است.
قائم مقام بنیاد ملی نخبگان اضافه کرد: این همایش با 
دعوت از نخبگان، راهکارهایی که برای بهبود وضعیت 
کشــور در بخش های مختلف اقتصــادی، اجتماعی، 
سیاســی، فرهنگی و علمی دارند را بر اساس فراخوانی 
که از طریق ســامانه اطلاعاتی بنیاد ملی نخبگان داده 
شد، دریافت کرد و حدود 2۰۰۰ نفر برای شرکت در این 
همایش ثبت نام کردند. این افراد پیشتر در برنامه های 
بنیاد ملی نخبگان مشارکت داشتند و از سمت بنیاد ملی 

نخبگان نیز شناسایی شده بودند.

دریافت پیشنهادات نخبگان و ایجاد شرایط 
افزایش اثربخشی ایشان در حاکمیت

وی با اشاره به اینکه پس از ثبت نام، ایده و نظرات این افراد 
در یک فرایند یک و نیم ماهه مورد بررسی قرار گرفت، 
تصریح کرد: محور این همایش دریافت پیشــنهادات 
نخبگان برای افزایش اثربخشی آنان در حاکمیت بود و 
در نهایت از بین این افراد، ۷۰۰ نفر برای همایش انتخاب 
شــدند تا در روز اول با رئیس جمهور دیدار کنند و روز 
دوم به دیدار رهبر معظم انقلاب بروند. شاخص انتخاب 
این افراد نیز میزان مشارکت آنان در برنامه نخبگانی و 
همچنین امتیاز آنها در بنیاد ملی نخبگان در نظر گرفته 
شد که این امتیاز وابسته به میزان مشارکت آنان در حل 
مسائل کشور و یا حضور در طرح هایی مثل شهید احمدی 
روشن و وزوایی بود. قائم مقام بنیاد ملی نخبگان یادآور 
شــد: از این تعداد، حدود ۴۰۰ درخواســت سخنرانی 
داده شد که بعد از یک فرایند ۴5 روزه داوری به وسیله 
دستگاه های مختلف ذی  ربط در حوزه نخبگان مثل بنیاد 
ملی نخبگان، وزارتین علوم و بهداشت و همچنین نهاد 
رهبری در دانشگاه، ســخنرانی هایی را که متناسب با 
شرایط و نیاز کشور و راهکارهای عملی برای ارتقا حوزه 
مشخص پیشنهاد داده شده بررسی و در نهایت 5 نفر را 

برای سخنرانی در حضور رئیس جمهور انتخاب کردند.

نخبه باید نگاه کلان نسبت به مشکلات کشور 
داشته باشد

سید افقهی تاکید کرد: یکی از رویکردهای اصلی بنیاد 

ملی نخبگان این اســت که نخبه نگاه کلان نسبت به 
مشکلات کشور داشته باشد. این همان موضوعی است 
که رهبری هم از نخبگان مطالبــه کردند که جریان را 
تحلیل کنند و مسائل کشور را به صورت مقطعی و در 

کوتاه مدت نگاه نکنند.
وی اضافــه کرد: یکــی از ارائه ها در حــوزه جمعیت و 
آسیب های موجود در ســقط جنین بود که یک آفت 
بزرگ است و بخش زیادی از آن در زندگی تکمیل یافته و 
روابط مشروع رخ می دهد. در این سخنرانی راهکارهایی 
برای حل این مشــکل ارائه شــد و رئیس جمهور هم 
تدبیری صادر کرد مبنی بر اینکه این موضوع در حوزه 
بین دستگاهی است و دستگاه های مختلف فرهنگی، 
سیاسی، اجتماعی، علمی و پزشکی باید در آن ورود کنند. 
ارائه بعدی در حوزه اهمیت هوش مصنوعی و نقش آن در 
آینده سیاسی و اقتصادی کشور بود؛ به این معنا که هوش 
مصنوعی نه صرفاً به عنوان یک فناوری بلکه به عنوان 
اثری که در آینده کشورها و دولت ها دارد، می تواند دنیا 
را به دو بخش اتوماسیون شده مبتنی بر هوش مصنوعی 
و دارای سرمایه و بخش فقیر که از این فناوری محروم 

است، تقسیم کند.

دستور پیگیری پیشنهادات نخبگان از سوی 
رئیس جمهوری

قائم مقام بنیاد ملی نخبگان افزود: موضوع بعد در حوزه درمان 
بیماری های خاص و به طور ویژه بیماری آکوندوپلازی که 
یک بیماری راجع به کوتاه قامتی اســت، بود. متأســفانه 
در ایران ســالانه هزار نفر به این بیماری مبتلا می شــوند. 
یکی از نخبگان ما که خود عضو هیأت علمی پژوهشــکده 
علمی ژنتیک است و فرزند خودش دچار این مشکل است، 
پیشــنهادی ارائه کرد مبنی بر اینکه این بیماری به وسیله 
یک دارو تولید شده قابل رفع است و تقاضا داد که با حمایت 
رئیس جمهور این دارو در ایران و به وسیله این مادر دلسوز 
 بومی سازی شود؛ رئیس جمهور نیز حمایت کرد و دستور 

پیگیری داد.
سید افقهی گفت: اهمیت زنجیره ارزش در شکل گیری 
فناوری های پیشــرفته در کشور، موضوع بعدی سخن 
امروز بود؛ اینکه بتوانیم صنایــع دانش بنیان بزرگ در 
کشور ایجاد کنیم که ســهم اقتصاد دانش بنیان را در 
اقتصاد کل کشــور افزایش دهند. این هدف مبتنی بر 
زنجیره کشش و پوشش است؛ به این معنی که پوشش 
اساتید در دانشگاه زمانی به نتیجه می رسد که کششی از 
سوی صنعت وجود داشته باشد. بحث پنجم هم ساختار 
خود بنیاد و ضرورت نقش آفرینی کانون های مردمی در 
اداره نخبگان بود. برای اجرای هر 5 پیشنهاد مطرح شده، 

برنامه ریزی لازم صورت گرفته است.

شکل گیری دبیرخانه دائمی همایش ملی 
نخبگان در بنیاد

وی افزود: دبیرخانه دائمی برای همایش ملی نخبگان 
را در بنیاد ملی نخبگان شــکل دادیم تا پیشــنهادات 
مطرح شــده را مورد رصد قرار دهد و هر سال گزارش 
پیشــرفت هایی که در ارتباط با این پیشنهادات اتفاق 
می افتد، به مردم ارائه دهند. قائم مقام بنیاد ملی نخبگان 
یادآور شد: طبق اساسنامه و ســند راهبردی کشور در 
امور نخبگان که مصوب شورای عالی انقلاب فرهنگی 
است، بنیاد ملی نخبگان نهادی سیاستگذار، تنظیم گر و 
تسهیلگر است اما به دلیل اینکه برخی از نهادهای متولی 
که باید استفاده از نخبگان را در دســتورکار خود قرار 
می دادند مانند دستگاه های اجرایی و یا نهادهای مختلف، 
وظیفه خود را در این حوزه انجام ندادند، بنیاد مجبور به 
تصدی گری در برخی حوزه ها شد. این در حالیست که 
نخبگان باید در بخش های فنی و مهندسی، کشاورزی، 
سلامت، محیط زیست، انرژی، نفت، پتروشیمی و تمامی 
حوزه هایی که اقتصاد دارند و قابلیت خلق ارزش افزوده 

توسط نخبه در آنها وجود دارد، به کار گرفته می شدند.

ضرورت وجود ضمانت اجرایی در دستگاه ها
وی بیان داشت: کم کاری این دستگاه ها سبب شد بنیاد 
با منابع محدود خود حمایت های مالی از نخبگان انجام 
دهد در حالی که شأن بنیاد ملی نخبگان این است که 
با اســتفاده از جایگاهی که ذیل ریاست جمهوری دارد 
و ساختاری که عمود بر ســاختار دولت است و با هیچ 
وزارتخانه ای تعارض منافع نــدارد، بتواند به عنوان یک 
تنظیم گر، تقســیم کار ملی در حوزه نخبگان را انجام 
دهد؛ این یعنی بنیاد نقش دســتگاه های مختلف را در 
حوزه نخبگانی تعیین کند. البته این کافی نیست چرا که 
ضمانت اجرایی چنین تقسیم کاری باید مشخص باشد.

تشــکیل قرارگاه متمرکز و رصدخانه ملی 
نخبگان

سید افقهی خاطرنشان کرد: برای نیل به این هدف، بنیاد 
در قدم اول با ارســال نامه به معاون اول رئیس جمهور 
خواستار تشکیل قرارگاه متمرکز و یک رصدخانه ملی 
نخبگان شد که این رصدخانه ملی وظیفه دارد وضعیت 
نخبگان را در همه حوزه های اشتغال و تحصیل و معیشت 
به صورت متمرکز رصد کند. این امر تاکنون در بنیاد ملی 
نخبگان وجود نداشته و به صورت برون سپاری به یک 
مجموعه بیرون از بنیاد سپرده شــده بود که البته این 
روند آفت هایی نیز در پی داشــت و به عنوان نمونه آمار 
ضد و نقیضی است که در حوزه مهاجرت منتشر می شود.
قائم مقام بنیاد ملی نخبگان ادامه داد: این رصدخانه ملی 

آمارهای مختلف را مبتنی بر وضعیت نخبگان به صورت 
مجتمع در اختیار خواهد داشــت در حالی که پیشتر 

اطلاعات نخبگان به صورت خود اظهاری بود.

همکاری بنیاد و سازمان اداری استخدامی 
برای حل موضوع اشتغال نخبگان

وی یادآور شد: ســازمان اداری استخدامی در موضوع 
جذب نخبگان در دستگاه های اجرایی همکاری بسیار 
خوبی را با بنیاد ملی نخبگان داشــت و در یک فرایند 
فوق برنامه زمینه را برای استخدام هزار نفر از نخبگان در 
دستگاه ها و نهادهای مختلف فراهم کرد و این افراد را به 
دستگاه دولتی مربوط به معرفی کرد اما بعضاً افراد یا در 
دوره های بدو استخدام منتظر هستند یا وعده هایی که 
به آنان داده شده، همچنان محقق نشده است. در برخی 
موارد نیز مسئول مربوطه تغییر کرده و مسئول جدید 
تعهدی نسبت به قول های مسئول قبل نداشته است. 
علاوه بر آن، در ماه چندین مراجعه به بنیاد ملی نخبگان 
از سوی نخبگان انجام می شود که از دستگاه های اجرایی 
گلایه مند هستند چون کار متناسب با شأن نخبگی به 
آنان داده نشده است؛ بنابراین موضوع مشکل جذب در 
دستگاه اجرایی تنها به یک دستگاه اختصاص ندارد البته 
ما آمار دقیق از نحوه و کیفیت همکاری همه دستگاه ها با 

این آئین نامه داریم.

سهم نخبگان از اقتصاد کلان باید حداقل ۱۰ 
درصد افزایش یابد

سید افقهی بیان داشت: با تلاش و پیگیری های مداوم 
در احکام برنامه هفتم توسعه، بندی گنجانده شده که 
در پایان این برنامه ســهم نخبگان از اقتصاد کلان باید 
حداقل ۱۰ درصد افزایش یافته باشد البته این مهم نیاز به 
همت جمعی و عزم ملی همه دستگاه ها دارد و بنیاد ملی 

نخبگان به تنهایی نمی تواند این هدف را محقق کند.
وی با بیان اینکه مخاطب اصلی بنیــاد در لایه تربیت 
دانش آموز، مدارس و وزارت آموزش و پرورش و در لایه 
دانشجویی، وزارت علوم و اساتید هستند، اظهار داشت: در 
سال جاری زمینه استخدام 5۰۰۰ نخبه در دستگاه های 
اجرایی فراهم خواهد شد. در کنار آن با آئین نامه رصد و 
پایش که با همکاری سازمان اداری و استخدامی اجرایی 
می شود، فعالیت افراد در دســتگاه های مربوطه رصد 
خواهد شــد تا فرد در شغل متناســب با شأن نخبگی 

مشغول شود.
قائم مقام بنیاد ملی نخبگان تصریح کــرد: اجرای طرح 
بورسیه صنعتی دیگر اقدام بنیاد ملی نخبگان برای اشتغال 
نخبگان بــود. در این طرح رتبه های زیــر 2۰۰۰ کنکور 
سراسری بر اســاس بوم قبولی، به صنایع منطقه معرفی 
می شوند تا در این صنایع بر اساس نیازها و ظرفیت هایی که 
از پیش شناسایی شده در آینده به کار گرفته شوند. برای 
اجرای این طرح با همکاری وزارت علوم، رشته های مربوط 

در دفترچه کنکور سراسری گنجانده شد.

هر نخبه، یک حساب کاربری
وی در پایان خاطرنشــان کرد: بنیــاد ملی نخبگان در 
حال ایجاد یک پلتفرم و سکو جامع نخبگانی است که 
بتواند فعالیت های نخبگانــی را به صورت همزمان و به 
طور لحظه رصد کند. در این پلتفرم هر نخبه یک حساب 
کاربری خواهد داشــت و در آن می توان با فرد و نخبه 
ارتباط گرفت و نظام عرضه و تقاضا و زنجیره ارزش که 
امروز نیز رئیس جمهور بر آن تاکید کرد، در این سامانه 
 با ایجاد ارتباط بین حاکمیت جامعه صنعت و نخبگان 

تکمیل کرد.

سهم نخبگان از اقتصاد كلان بايد حداقل 10 درصد افزايش يابد

بورسیه صنعتی و اشتغال نخبگان 
News kasbokar@gmail.com

لینکدین اعلام کرد ۶۶۸ کارمنــد در تیم های 
مهندسی، اســتعداد یابی و مالی خود را اخراج 
می کند. این دومین مرحله از فرایندهای اخراج 
نیروی کار شبکه اجتماعی در سال جاری میلادی 
اســت و در بحبوحه کاهش درآمدهــای مالی 
آن انجام می شــود. چنین اخراجــی، بیش از ۳ 
درصد نیروی کار 2۰ هزار نفری این شــرکت را 
شامل می شــود و جمع دیگری از متخصصان را 
 به نیروهای تازه اخراج شــده در صنعت فناوری

 اضافه می کند.
لینکدیــن در یک پســت وبلاگی نوشــت:در 
حالیکه ســاختارهای ســازمانی خود را تغییر 
می دهیم، به ســرمایه گــذاری در اولویت های 
استراتژیک در آینده ادامه خواهیم داد. در نیمه 
نخست سال جاری میلادی و در صنعت فناوری 
۱۴۱5۱۶کارمند اخراج شــدند. حال آنکه سال 

قبل این رقم ۶هزار نفر بوده اســت. لینکدین از 
طریق فروش تبلیغات و دریافت حق اشتراک از 
کاربران برای فرایندهای استخدام و متخصصانی 
که از شبکه برای یافتن کاندیداهای شغلی مناسب 
اســتفاده می کنند، درآمد زایی می کند. در سه 
ماهه چهارم ســال مالی 2۰2۳ میلادی درآمد 
لینکدین در مقایســه ســالانه 5 درصد افزایش 
یافته، حال آنکه این شاخص در سه ماهه قبل از 
آن ۱۰ درصد رشد کرده بود. به گفته مایکروسافت 
رکــود در فرایند اســتخدام و همچنین کاهش 
بودجه های تبلیغاتی شرکت ها به ضرر لینکدین 
بوده است. هرچند این شــبکه اجتماعی با ۹5۰ 
میلیون کاربر، شاهد رشــد تعداد آنها بوده است. 
لینکدین در ماه می تصمیم گرفت ۷۱۶ شــغل 
 در بخش های فــروش، عملیات و پشــتیبانی

 را اخراج کند.

معاون توســعه نوآوری پارک فناوری پردیس از 
تاسیس مرکز توسعه ســرمایه انسانی در پارک 
خبر داد و گفت: این مرکز در راســتای جذب و 
توانمندسازی نیروی متخصص برای شرکت های 
عضو پــارک فعالیت می کند. بــه گزارش پارک 
فناوری پردیــس، مجتبی جباری پور با اشــاره 
به اهمیت ســرمایه انســانی متخصــص برای 
شــرکت های دانش بنیان، گفت: سرمایه انسانیِ 
دانشــی، موتور محــرک شــرکت های فناور و 
دانش بنیان است و جذب این نیروها از چالش های 
 شــرکت های دانش بنیان برای توسعه خدمات 

و نوآوری است.
وی افزود: توســعه مهارت های نرم کارجویان از 
جملــه کار تیمی، تفکر حل مســاله و... نیازمند 
آموزش فارغ التحصیلان دانشــگاهی اســت تا 
بتوانند در کنار مهارت های فنــی، مهارت های 

نرم بــرای حضور در موقعیت های شــغلی را نیز 
کســب کنند. جباری پور گفت: به منظور جذب 
و ارتقاء ســرمایه انسانی دانشــی، مرکز توسعه 
سرمایه انســانی پارک فناوری پردیس فعالیت 
خود را آغاز کرده است. در این مرکز علاوه بر جذب 
نیروهای متخصص برای فعالیت در شرکت های 
عضو پــارک فنــاوری پردیس، توانمندســازی 
نیروهای شاغل در این شــرکت ها نیز در دستور 
کار قرار گرفته است. معاون توسعه نوآوری پارک 
فناوری پردیس خاطرنشان کرد: توانمندسازی 
کارجویان، قبل و بعد از جذب در شــرکت های 
دانش بنیان برای آماده سازی حضور در مشاغل 
از دیگــر فعالیت های این مرکز اســت. به گفته 
وی کارجویــان می توانند با مراجعه به نشــانی 
 isadaf.ir، از فرصت های شغلی پارک فناوری 

پردیس مطلع شوند.

مرکز توسعه سرمایه انسانی پارک فناوری پردیس آغاز به کار کردلینکدین کارمندان بیشتری را اخراج می کند

محققان انستیتو اپتیکز و مکانیک دقیق شیان در چین به طور موفقیت آمیز 
سوییچ نوری در فضا را برای نخستین بار آزمایش کردند. این تست زمین 
را برای استفاده از فناوری ۶G در اینترنت فضایی فراهم می کند. سوییچ 
نوری گذر سیگنال های نوری از یک مکان به مکان دیگر بدون تبدیل آن 
به سیگنال های الکتریکی است. این فرایند گامی لازم در فناوری معاصر 
به حساب می آید. فرایند مذکور در شبکه های ارتباطی بسیار حیاتی است 
و تضمین می کند که اطلاعات فقط به کاربران مورد نظر می رســد. خواه 
برقراری یک تماس با استفاده از برج مخابراتی یا خواه ارسال محتوا با سرعت 

بالا در ارتباط پهنای باند باشد، سوییچ نوری تضمین می کند داده صحیح 
منتقل می شود. فناوری های معاصر سوییچ را با تبدیل سیگنال های نوری 
به الکتریکی انجام می دهند و آنها را طی گذر از شبکه فیبر نوری به سیگنال 
های نوری برمی گرداند. محققان شیان راهی برای میانبر زدن کل این فرایند 
و انجام سوییچ ها با استفاده از دستگاه یافته اند که مانند یک آینه عمل می 
کند. این ابزار که محققان از آن به عنوان فناوری سوییچ نوری فضایی یاد 
می کنند، در ماه آگوست سال جاری میلادی همراه یک موشک Y۷ به فضا 
ارسال شد. این نخستین باری است که چنین دستگاهی روی یک ماهواره 

آزمایش شد. دستگاه سیگنال های نوری از یک نقطه به دیگر را بدون نیاز به 
تبدیل به سیگنال های الکتریکی گذراند. این تجهیزات به زمین بازگردانده 
و بررسی شد. محققان متوجه شدند اطلاعات تصویر دستنخورده و داده ها 
طی انتقال گم نشده اند. طبق پژوهش های پیشین دستگاه، ظرفیت سوییچ 

۴۰ گیگابیت به ازای هر ثانیه را دارند که بسیار فراتر از فناوری نوین است.
 تحولات در حوزه های فناوری مانند ابررایانش و ارتباطات موبایل ۶G به 
معنای آن است که سیستم های انتقال اطلاعات باید بتوانند مقدار زیادی 

داده را جابه جا کنند.

چین یک گام به اینترنت ۶G نزدیک تر شد


